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Een ongeziene campagne 
met grote gevolgen...
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In gesprek met 
Guy en Pieter-

Jan Lemaire

Kort geoogst
Frankrijk: De verkoop van ethanol steeg met 13% in 
2022 omdat consumenten overschakelen op goedkopere 

benzine met maximaal 85% ethanol (E85). Volgens SNPAA (het Nationaal 
Syndicaat voor de Agrarische Alocoholproducenten) zou de verkoop 
van E85 in 2023 verder stijgen tot een marktaandeel van 8%, tegenover 
6,5% in 2022.

In tien jaar tijd is het areaal biologische landbouw in de 
EU met 50% toegenomen. 9,1% van het Europese land

bouw areaal wordt biologisch geteeld. We merken dat biologische 
bedrijven gemiddeld groter zijn en door jongere landbouwers worden 
gerund dan conventionele bedrijven.

De Franse regering ziet af van neonicotinoïden enkele 
weken voor het bietenzaaiseizoen 2023. Ondanks de aan

kondiging van compenserende maatregelen in geval van vergelings
ziekte, hekelt de Franse suikerbietenindustrie een brutale bedreiging 
van bietenbedrijven en suikerfabrieken.

Verenigd Koninkrijk: suikerproductie 2022/23 lager dan 
verwacht na vorst begin december. Volgens British Sugar, de 

enige Britse suikerverwerker, zal de productie naar verwachting dalen 
van 1,03 miljoen ton vorig jaar tot 0,74 miljoen ton.

India staakt voorlopig de uitvoervergunningen voor 
suiker omdat het weer van de afgelopen maanden naar 

verwachting de toekomstige suikerrietoogst zal verminderen. Een 
daling van de Indiase suikerexport zou de wereldprijzen kunnen 
opdrijven en zijn concurrenten, Brazilië en Thailand, in staat stellen hun 
leveringen te verhogen. Vorig jaar exporteerde India een record
hoeveelheid van 11 miljoen ton.

Brazilië: De productiegebieden van suikerriet worden 
momenteel begunstigd door de hoogste bodemvochtigheid 

in zeven jaar. Volgens analisten wordt een hogere suiker en ethanol
productie verwacht.

De suikerdivisie van Südzucker is in de eerste negen 
maanden van het boekjaar 2022/23 weer winstgevend 

geworden. Het bedrijfsresultaat van de suikerdivisie steeg tot 132 
miljoen euro, vergeleken met een negatief resultaat van 10 miljoen euro 
in dezelfde periode vorig jaar. Dit dankzij de hogere EUsuikerprijzen. In 
totaal wil het Südzuckerconcern 3,4 miljoen ton suiker uit 23,3 miljoen 
ton suikerbieten produceren. 

China is de grootste afnemer van suiker op de 
wereldmarkt en tegelijkertijd één van de grootste suiker

producenten. De suikerproductie dekt het binnenlandse verbruik niet: 
in 2021/22 produceerde China 9,56 miljoen ton suiker (het laagste in vijf 
jaar) voor een verbruik van 15 miljoen ton.
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Vergisting: een nieuwe bestemming voor  
nietverwerkte bieten

Wintervergaderingen 2023
Vanaf dit jaar kunnen de wintervergaderingen van Coco Vlaanderen vzw en van Verbond Suikerbietplanters 
vzw opnieuw fysiek doorgaan. Naast een overzicht van het verloop van de campagne, de voorziene compensatie
regeling voor afgeschraapte en/of niet geleverde bieten en een toelichting bij het nieuwe IPA 2023 zal, 
afhankelijk van de locatie, ook een medewerker van het Bieteninstituut de laatste info geven m.b.t. enkele 
actuele thema’s.

Tijdens de drie wintervergaderingen voor het Verbond Suikerbietplanters vzw wordt ook teruggeblikt op het voorbije jaar waarin de contac-
t en intenser werden tussen SopabeT en SZVG (dit is de Duitse planterscoöperatie die meerderheidsaandeelhouder is van Südzucker). Er zal 
ook samen nagedacht worden over hoe de participatie in SZ kan verder gezet worden. 
De vergaderingen zijn alleen toegankelijk voor planters die lid zijn van de coöperaties Sopabe of SopabeT.

Coco Vlaanderen vzw

Datum Uur Plaats Adres

donderdag 16 februari 20:00 uur Veurne - Diksmuide t Spaans Kwartier Groenestraat 14, 8691 Izenberge

donderdag 23 februari 14:00 uur Ieper - Poperinge AVOWEST Schipvaartweg 10, 8970 Poperinge

donderdag 23 februari 20:00 uur Vlaams-Brabant zaal Flandria Steenhuffeldorp 56, 1840 Steenhuffel

maandag 27 februari 20:00 uur Kortrijk - Midden-West-Vlaanderen Gasthof ‘t Park Westdorp 5, 8573 Tiegem

dinsdag 28 februari 14:00 uur Kieldrecht - Moerbeke Buurthuis Kruisstraat Weststraat 13, 9180 Moerbeke

dinsdag 28 februari 20:00 uur Brugse & Eeklose Polders zaal ‘De Lieve’ Moerkerkebrug 10, 8340 Moerkerke

donderdag 2 maart 20:00 uur Oudenaarde - Zuid-Oost-Vlaanderen De Witte Hoeve Materplein 4, 9700 Mater

Verbond Suikerbietplanters vzw

Datum Uur Adres

dinsdag 21 februari 14:00 uur zaal ‘De Glazuur’ Dries 7 A, 3880 Glabbeek

vrijdag 24 februari 14:00 uur Plattelandscentrum Pajottenland Paddenbroekstraat 12, 1755 Gooik

woensdag 1 maart 20:00 uur zaal Concordia Leopoldwal 52, 3700 Tongeren
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Dat dit ooit zou gebeuren, is geen verrassing! 
Iedereen dacht, schreef of zei het. Sommigen 
schreeuwden het zelfs uit. Een intense vroege vorst, 
gevolgd door een sterke en snelle temperatuur
inversie en dus een brutale dooi… Het slechtste 
scenario dat men kan vrezen voor bieten, of ze nu op 
hopen aan de rand van het veld liggen of nog niet 
gerooid zijn.

We hebben dit eerder gezien, maar niet met zoveel bieten op 
hopen of nog te rooien en met nog zoveel campagnedagen 

voor de boeg.  Waarom overvalt ons dit dan zo hard?

Het begint allemaal met de verwachte duur van de campagnes. We 
zouden allemaal willen dat ze korter waren, maar je moet beseffen 
dat in een Europa dat 25 jaar geleden de bocht nam om zijn 
economie te liberaliseren, geen enkele sector beschermd is tegen 
goedkopere invoer van goederen en diensten. Voor suiker en de 
meeste landbouwgrondstoffen gaat dit ook gepaard met milieu- 
en sociale dumping door bijvoorbeeld onze concurrenten in Zuid-
Amerika. We hebben dus geen keuze: om winstgevend te zijn, 
moet de sector zijn kosten beheersen en tegelijkertijd zijn 
productiviteit verbeteren. 120 dagen werken in plaats van 90 zoals 
in het verleden is voor de suikerbietenindustrie een bestaans-
voorwaarde geworden. Laten we onszelf niet voor de gek houden, 
campagnes van minder dan 110 dagen behoren tot het verleden! 

Dan is er nog het effect van de crisis op de suikermarkt in het post-
quotumtijdperk. Bijna vijf jaar lang heeft niemand geld verdiend, 
en dat was te merken aan de investeringsprogramma’s van de 
fabrieken. De chaotische vooruitgang van de Belgische fabrieken 

(en onze buurlanden zijn niet beter af ) is deels te danken aan 
besparingen op het onderhoud van werktuigen en het uitstellen 
van noodzakelijke investeringen. In het geval van Iscal werd de 
situatie nog verergerd door de vervanging van gas door zware 
stookolie, waardoor de verwachte omzettingscapaciteit nooit kon 
worden bereikt.

De droogte in de zomer van 2022 en de late terugkeer van de regen 
in september hadden ook gevolgen. De in augustus gemeten 
opbrengsten geven normaliter een nauwkeurig beeld van de 
uiteindelijke fabrieksopbrengst. Dit jaar was de correlatie tussen 
deze twee parameters echter niet goed: de opbrengsten tussen 
half september en eind oktober stegen meer dan gewoonlijk (en zo 
veel te beter!). Iedereen was het erover eens dat de fabrieken laat 
moesten beginnen, wat achteraf gezien geen goed idee was...

En tot slot het laatste belangrijke element: de procedures voor de 
bescherming van bieten en de uitvoering ervan. Iedereen heeft 
hierover een mening. Toch kunnen we samenvatten dat er ruimte is 
voor verbetering, of het nu gaat over het nemen van risico’s op het 
moment van rooien, het moment van basisafdekking (die niet 
alleen bedoeld is voor bescherming tegen vorst) en de 
zorgvuldigheid waarmee dat gebeurt, de beschikbaarheid van 
afdek- en overdekmateriaal, het in gang zetten van eventuele 
overkappingen, enz.

Laten we eerlijk zijn, de meesten van ons zijn de laatste jaren 
minder waakzaam geweest wat betreft de timing van het rooien bij 
late afhalingen en de bescherming van onze koopwaar tegen de 
elementen. Het is aan ons en onze industriepartners om dit te 

herzien, zodat we niet opnieuw door zo’n chaos hoeven 
te gaan. Natuurlijk verwachten wij dat de sector de technische en 
financiële middelen beschikbaar stelt, zodat de telers late bieten 
willen blijven telen!

Er zijn financiële oplossingen gevonden om de geleden verliezen te 
compenseren. De fabrikanten hebben begrepen dat het van 
essentieel belang is een aanzienlijk deel van de verliezen van de 
telers voor hun rekening te nemen. Het komt erop neer dat de 
fabrikanten 70% van de verliezen betalen en dat de solidariteit tussen 
de telers de rest betaalt. Een teler die al het mogelijke heeft gedaan 
om zijn verplichtingen na te komen, zal geen financieel verlies lijden. 
Laat het duidelijk zijn dat dit alleen mogelijk is omdat de suikermarkt 
hoge prijzen quoteert is en de fabrikanten winst maken!

Laat ons tot slot iedereen feliciteren die zo hard heeft gewerkt om 
deze technische, logistieke en menselijke uitdaging aan te gaan. 
We denken aan al het personeel van de suikerfabrieken, van de 
productiemedewerkers tot de managers, via de landbouwkundige 
diensten en het vakbondspersoneel waarop meer dan gewoonlijk 
beroep werd gedaan, maar ook de 
vrachtwagen-, siloreiniger- en 
kraanmachinisten, en niet te 
vergeten de telers die moed, 
geduld en solidariteit hebben 
getoond! ■
Bruno De Wulf
Secretaris-generaal 

Een campagne die we niet snel zullen vergeten!
De campagne 2022 kende een nooit gezien turbulent 
einde. Deze campagne zal men zich herinneren als een 
campagne van uitersten met hoge opbrengsten t.o.v. 
zware verliezen, een campagne waar planters zich niet 
steeds op gelijke voet behandeld wisten, een campagne 
waar solidariteit tussen planters en fabrikant en tussen 
de planters onderling aan de orde van de dag was.

Tiense Suikerraffinaderij
121 dagen duurde de campagne, van 28 september tot 26 januari. 
Kleine tot grotere pannes in Tienen en Longchamps zorgden voor de 
(ondertussen gebruikelijke!) vertraging in het voorziene leverings-
schema. De strenge vorst verraste menig teler en ook de fabrikant 
reageerde niet adequaat op deze situatie. Een situatie die zich het 
laatste decennium niet meer voordeed. Het versneld ontdooien van de 
bieten zorgde vanaf begin januari voor nooit geziene productie-
problemen in de fabrieken. Het begin van een moeilijk einde was 
daarmee ingezet.

Tot 31 december werd er in Tienen gemiddeld een suikergehalte gele-
verd van 17,42 %, met 3,7 % grondtarra en 0,31 % groentarra. Tussen 1 

januari en einde campagne bedroegen deze respectievelijk 17,02 %, 
4,81 % en 1,34 %. Aparte opbrengstcijfers per hectare voor deze twee 
periodes zijn er (nog) niet, maar vanaf januari bleven er heel wat tonnen 
achter op het veld, doordat de silo’s eerst moesten afgeschraapt worden 
alvorens de bieten konden geladen worden. De gemiddelde opbrengst 
bij TS over de hele campagne bedraagt +/- 93 ton/ha.

ISCAL
Met 136 dagen campagne spreken we van een historisch record, zij het 
in de negatieve zin. Iscal startte reeds met een handicap door de 
terechte keuze om op stookolie te werken (een beslissing die genomen 
werd in een periode met uit de pan swingende gasprijzen en 
bevoorradingsonzekerheid), waardoor de verwerkingscapaciteit 
beperkt bleef tot 10.000 ton/dag. De onverwacht hoge rendementen en 
een scenario zoals hierboven voor de TS omschreven, leidden tot een 
nooit geziene campagneduur én een onverwacht hoog aantal hectares 
die niet of té laat gerooid werden en die niet meer verwerkbaar bleken. 

Tot 31 december werd er in Fontenoy gemiddeld 86,85 ton/ha geleverd 
met een suikergehalte van 17,33 %, met 4,31 % grondtarra en 6,07 % 
koptarra/bruto. Tussen 1 januari en einde campagne was dit 

respectievelijk 16,43 %, 5,50 % en 7,88 %.  Ook bij Iscal werden de vóór 
de vorst gerooide bietensilo’s vanaf 9 januari ‘voorbereid’ op levering 
door de vrij liggende ontdooide/rotte bieten manueel of machinaal te 
verwijderen.  

Wat nu?
De hele situatie leidde tot onnoemlijk veel reacties, gaande van begrip 
tot onbegrip voor de getroffen planters en/of de getroffen fabrikanten. 
Op Agriflanders konden er zeer veel reacties opgevangen worden. 
Nadien volgden in heel wat structuren, ook van de algemene 
landbouworganisaties, de besprekingen over ‘verantwoordelijkheid, 
opvolging en compensaties’. Een synthese van al dit overleg kon nadien 
worden opgemaakt in de besturen van de respectievelijke 
Coördinatiecomités (Coco Haspengouw voor de planters van TS – Coco 
Iscal voor de planters van Iscal). 

Daarop volgde het overleg met de fabrikanten. Hier was men het, zowel 
bij Iscal als bij TS, snel eens over een ‘gedeelde’ verantwoordelijkheid, 
waarbij de fabrikanten 70 % en de planters 30 % van de compensaties 
die zouden worden toegekend, op zich zouden nemen. ▶Bieten uitrijden op 1 februari: was het een gok of was het het noodlot? Het staat vast dat dit zich in de toekomst niet meer mag herhalen. 

Door deze bieten op het veld achter te laten konden de 
fabrieken opnieuw op een meer continu ritme de betere en 
goede suikerbieten verwerken. 
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▶ 
Deze compensaties zullen geen enkele impact hebben op de vaststelling 
van de suikerbietprijs zoals omschreven in de Interprofessionele 
Overeen komsten.

Regelingen bij TS
De compensatieregeling komt erop neer dat planters die bieten 
leverden vanaf 9 januari vergoed zullen worden voor de bieten die van 
de bietenhoop werden afgeschraapt, voorafgaand aan het laden ervan. 
Forfaitair zal 6 % van het nettogewicht (voor afschrapen) worden 
vergoed. Als er bijvoorbeeld 250 ton netto werd geleverd, zal 15 ton in 
aanmerking komen. De vergoeding is gelijk aan de gerealiseerde 
suikerbietprijs 2022, hetzij binnen, hetzij buiten contract. Er werd ook 
overeengekomen dat het zelf- en particulier vervoer een vergoeding 
ontvangt van 0,35 euro/ton, als compensatie voor het afschraapwerk op 
zich en dat de late premies die het gevolg zijn van de vorstproblematiek 
én de vertraging van de fabriek uit de all-in prijs worden gehaald. Indien 
deze in de all-in prijs zouden blijven, zou dit de individuele suikerbietprijs 
met 0,26 euro/ton verminderen!

fabriek Tienen °Z grondtarra groentarra

< 31/12/2022 17,42 3,7 0,31

> 01/01/2023 17,02 4,81 1,34

totaal 17,36 3,87 0,47

totaal TS 17,37 4,11 0,43

Regelingen bij ISCAL
Voor de na de vorst gerooide bieten die niet geleverd werden en de 
bieten die niet gerooid werden is er, afhankelijk van de initiële 
planningsperiode (gepland tot en met week 16 – gepland vanaf week 
17), een compensatievergoeding van ofwel 29,35 euro/ton, ofwel 40 
euro/ton (onafhankelijk van het suikergehalte). Het tonnage wordt voor 
elke planter individueel vastgesteld op basis van zijn gemiddelde 
productie van de laatste 5 jaar, verhoogd met 7,67 % ingevolge het 
uitzonderlijke rendement van deze campagne. 

Voorgenoemde bedragen zijn samengesteld uit een vast bedrag dat 
door Iscal wordt ingebracht en een variabel bedrag dat de 
‘planterssolidariteit’ uitdrukt. Door het variabel maken van het 
plantersgedeelte houdt de plantersorganisatie rekening met de zeer 
uiteenlopende visies over hoe de individuele verantwoordelijkheid van 
de getroffen planters in rekening moet worden gebracht. 

Het is mogelijk dat een deel van de niet-geleverde bieten moet 
beschouwd worden als buiten contractbieten. Deze zullen dan vergoed 
worden aan respectievelijk 10,25 en 20 euro/ton.

Voor de planters die vanaf 9 januari verplicht werden de ontdooide/
rotte bieten onderaan de bietenhoop te verwijderen (manueel of 
machinaal), wordt een extra afdekvergoeding uitbetaald van 1 euro/ton 
netto. 

Voorbereiding campagne 2023 en 
volgende …
Met bovenstaande compensatieregelingen wordt gedeeltelijk 
tegemoetgekomen aan het verlies dat werd geleden door het 
uitzonderlijke klimaat én de onvoldoende behoorlijke werking van het 
productieapparaat. Het moet duidelijk zijn voor iedereen: in heel dit 
verhaal zijn er geen winnaars, noch bij de planters, noch bij de 
fabrikanten.

Zoals we vroeger reeds schreven, het komt er nu op aan dergelijke 
situaties vanaf de campagne 2023 absoluut te voorkomen. Zowel van 
fabriekszijde als van planterszijde zullen hiervoor de nodige voorzorgs-
maatregelen moeten genomen worden. Het overleg hierover moet nu 
van start gaan.  

ISCAL °Z grondtarra koptarra/bruto

< 31/12/2022 17,33 4,31 6,07

> 01/01/2023 16,43 5,5 7,88

totaal 17,17 4,53 6,4

Wat nu met de afgeschraapte bieten?
De bieten die achterblijven op het veld kunnen een 
besmettingsbron zijn voor ziekten en plagen, waaronder de 
vergelingsziekte. Verschillende mogelijkheden bieden zich 
aan: ofwel afvoeren, verkleinen en onderploegen, composteren, 
… Elke bewerking zal gepaard moeten gaan met de nodige 
voorzorgsmaatregelen. In dit nummer wordt hier uitgebreid 
aandacht aan besteed.  ■

De investeringen aan het tarragebouw hebben hun 
vruchten afgeworpen.
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Ik word er begroet door Carla, de echtgenote van Guy, die samen met de 
arbeiders de prei wast. Guy weet mij met pretoogjes te vertellen dat 
Carla eigenlijk een burgermeisje is, zoals ze dat vroeger noemden. Ze is 
een waardevolle helpende hand op het bedrijf dat Guy sinds 2012 
uitbaat met zijn zoon Pieter-Jan en zijn gezin.

Een duurzame toekomst tegemoet
Terwijl we door de loodsen lopen, zet Pieter-Jan de rollen met prei 
gereed voor de volgende dag. De lege rollen ruimt hij op in de loods. 
“We hebben samen geïnvesteerd in een nieuwe oogstmachine met 
rollen”, vertelt Pieter-Jan. “Het oogsten gaat makkelijker, en ook is het 
opleggen van de prei in de wasstraat ergonomischer met dit nieuwe 
systeem. Het is dus minder belastend voor onze arbeiders. Bovendien 
zorgt de nieuwe machine voor minder erosie bij het werken op het land 
en minder verdichting van de grond.” 

Guy legt mij uit dat hij werkt met een gesloten circulatiesysteem om het 
waterverbruik te beperken. In dit systeem wordt de prei gewassen en 
ontdaan van aanklevend zand. Het vuile waswater wordt dan ge-
scheiden van het zand. Het zand slaat neer als slib en het schone water 
komt buiten in een reservoir terecht.  “Op het bedrijf gaan we erg 

bewust om met water. We 
zijn gespecialiseerd in de 
teelt van prei en dan 
hebben we water nodig 
voor de irrigatie, maar ook 
voor het wassen van de prei 
na de oogst. Daarom 
hebben we twee water-
bassins aangelegd waar we 
regen water opvangen en 
werken we met een 
gesloten was systeem. De 

over heid legt ons dit niet op, maar we streven naar duurzaam water-
gebruik in en rondom ons bedrijf.” Na dit blitzbezoek in de loodsen, 
laten we de drukte achter ons. “Kom, ik neem je mee naar de ouderlijke 
hoeve.” Ver moeten we niet gaan, slechts de straat uitrijden.

Een hoeve met historiek
Het Hof ter Kalken is een oude semi-gesloten hoeve gebouwd in de 
18de eeuw met een mooie grote binnenplaats, waar we de auto 
achterlaten. De Mechelse herder begroet Guy uitgelaten, maar als hij 
mij ziet, ben ik erg blij dat ik nog in de auto zit. De hoeve ligt idyllisch 
ingebed tussen de zacht glooiende weiden en akkers in de schaduw van 
de Abdij van Affligem. Verderop, en wat hoger gelegen, liggen het 
Paardenbos en het Kartelobos, waar meerdere wandelroutes doorheen 
lopen. In het juiste seizoen maak je kans om er de eikelmuis, de ijsvogel 

of bosanemoon waar te nemen. “Op een heldere dag kan je vanop dat 
heuveltje de koeltorens van Doel zien en van die kant het Atomium in 
Brussel,” weet Guy mij te vertellen. Om dat zelf te zien, zal ik toch op een 
andere dag moeten terugkomen. De regen valt met bakken uit de 
hemel vandaag en geeft een mistroostige aanblik op het landschap 
rondom de hoeve. Maar de vele schapen in de weides verzachten 
enigszins deze druilige aanblik. “Mijn eerste schaap heb ik gekregen van 
mijn grote zus toen ik 8 jaar was en ik ben ze blijven houden.” Het moet 
een wat uit de hand gelopen hobby zijn, want Guy houdt er nu een 
kudde van zo’n 100 vleesschapen op na in de weiden rondom de hoeve.

De familie Lemaire is sterk verankerd in deze streek als land-
bouwers gedurende vele decennia. Hoe is het boeren geëvolueerd 
ten opzichte van de vorige generaties?
“Al zeven generaties lang verbouwen we deze gronden” zegt Guy met 
enige trots in zijn stem. “We zijn hier verankerd met de streek van 
Mollem en haar tradities. Ik ben de jongste telg van zeven kinderen en 
al van kindsbeen af aangetrokken tot de boerenstiel. Ik heb het bedrijf 
overgenomen van mijn vader. Hij deed als landbouwer nog van alles 
een beetje zoals dat vroeger gangbaar was. Hij hield varkens en 
vleesvee, naast de witte en rode kool en wat akkerbouwgewassen. Nu 
baat ik sinds 2012 samen met mijn zoon Pieter-Jan om en bij de 70 
hectare land uit. Vroeger fokte ik als hobby ook nog het Brabants 
trekpaard, zo kenmerkend voor deze streek, maar nu hou ik het 
uitsluitend bij de schapen.

Pieter-Jan en ik hebben ons gespecialiseerd in de teelt van prei, waarvan 
we zo’n 40 hectare hebben staan. Dit is voor ons een erg belangrijke 
teelt op het bedrijf. Daarnaast doen we ook wat tarwe en suikerbieten 
voor een goede vruchtwisseling gevolgd door een groenbemester. 
Daarna kunnen de schapen weer in de weiden grazen en dan is de 
grond ook weer voldoende rijk om weer een gewas te telen. Pompoen 
zetten we ook en dat is een mooie aanvullende teelt voor ons bedrijf.”

Je geeft aan dat bieten op het bedrijf geteeld worden. Wat is het 
belang van suikerbieten voor jullie bedrijf?
“Mijn vader deed al suikerbieten en wij zetten nu ook nog een aantal 
hectaren in ons teeltschema. Maar het is niet onze voornaamste teelt. 
Voor ons is prei een belangrijk gewas, waar ik samen met mijn vrouw 
mee ben begonnen in de jaren 80 en gaandeweg zijn we erin gaan 
mechaniseren en hebben we de specialisatie hierin verder gezet.”

Hoe zien jullie beiden de uitdagingen voor het bedrijf? En wat 
betekent dat voor de teelt van suikerbieten?
“Jaren geleden zijn Carla en ik begonnen met prei, een nieuwe teelt voor 
ons. Gaandeweg hebben we ons hierin gespecialiseerd. We beseffen dat 
als we hier nog lang willen boeren goed beheer van de akkers, weiden en 
het water onontbeerlijk is voor ons. We hebben hier onze familiewortels 
en dat sinds generaties. In die zin omschrijven we ons als conservatief of 
behoudsgezind zo je wil. Toch zijn we ook innovatief en dat zie je terug in 
onze investeringen en onze dagdagelijkse bedrijfsvoering. Denk maar aan 
ons wassysteem om het watergebruik te beperken en te hergebruiken en 
onze machine om prei te oogsten die de erosie zoveel mogelijk beperkt. 
Ook proberen we minimaal sproeistoffen in te zetten door behandelingen 
over te slaan waar mogelijk. We kunnen veel plagen goed aan op deze 
manier. Trips vormt voor ons wel een uitdaging, omdat de consument 
geen prei wil kopen met priksporen van trips.”

“Als we nog een stapje verder kijken qua duurzaamheid, is biologisch 
telen voor ons geen optie, omdat we dan veel minder hectaren kunnen 
bewerken,” vertelt Pieter-Jan. De biologische teelt is veel arbeids-
intensiever en het ont breekt ons gewoonweg aan mankracht. De prijs 

voor biologische producten 
moet ook vol doende hoog 
zijn om kostendekkend te 
zijn en dat is niet altijd het 
geval in vrije teelten zoals 
prei. We zijn afhankelijk van 
de marktprijs zoals de klok 
in de veiling aangeeft en 
prei met priksporen op het 
loof betaalt veel minder 
goed door de consument. 
Door deze twee factoren is 
de biologische teelt niet 
rendabel voor ons bedrijf.  

Wij zitten eerder tussen gangbaar en bio in. Wij zien sproeistoffen als 
een vorm van medicatie van de teelt. Bij ons gaan behoudsgezindheid 
en innovatie hand in hand.

We beseffen dat bijvoorbeeld in de teelt van suikerbieten heel wat 
actieve stoffen gebannen worden, waardoor we zullen moeten 
overstappen op mechanische onkruidbestrijding voor een goede teelt. 
En dat is toch echt een beperking in het telen van suikerbieten. Wij 
vrezen dat onze preiteelt ook gaat leiden onder het wegvallen van 
werkzame sproeistoffen.”

Ik ben nieuw bij het bietensyndicaat. Welk advies wil jij meegeven 
aan de toekomstige secretaris?
“Vroeger leverden we meer bieten. Toen nog aan de suikerfabrieken in 
Tienen en daarna in Moerbeke. In die tijd maakte ik deel uit van het 
bietsyndicaat, zoals dat toen heette, op aanbevelen van een bevriend 
planter. Er hing toen een heel bijzondere sfeer tussen de planters en de 
fabriek. Tijdens het fabriekscomité was het gebruikelijk om te 
vergaderen in een mist van sigarenrook en heel wat rumoer, waar de 
fabrieksafgevaardigde de plak zwaaide. Die tijden zijn niet meer. Maar 
een goede verstandhouding tussen de planters en de fabriek blijft 
onontbeerlijk. Het is belangrijk dat de nieuwe secretaris ook een 
vertrouwensrelatie weet op te bouwen met de fabriek. Misschien kan zo 
de prijsvorming, die de laatste jaren zo moeizaam verloopt, vlotter 
lopen. Ook allerhande problemen kunnen zo beter verholpen worden.”

Bedankt Guy en Pieter-Jan voor dit aangename en leerrijke 
gesprek. Veel succes in alles wat jullie ondernemen! ■

Een nieuwe rubriek in De Bietplanter. Vanaf nu strijkt onze vliegende reporter voor  
elke editie neer bij een bietenteler. In een wereld waar statistieken het beleid bepalen,  
is het waardevol om het verhaal te kennen van de mensen die schuilen achter  
deze statistieken. Wat drijft hen en wat kan hen passioneren? Veel leesplezier!

Aangekomen op bestemming! Als ik het erf op rij word ik in de gietende regen tegemoet gelopen door Guy en 
PieterJan in hun werkschort en meteen meegetroond naar de loods waar het gonst van de activiteit. Hier wordt de 
geoogste prei gewassen en gesorteerd in de bakken, die dan naar koelloods gaan voordat ze naar de veiling 
BelOrta vertrekken. 

Wij zien sproeistoffen als 
een vorm van medicatie. 
Bij ons gaan 
behoudsgezindheid en 
innovatie hand in hand.

Op het bedrijf gaan we erg 
bewust om met water.  
De overheid legt ons dit 
niet op, maar toch streven 
we naar duurzaam 
watergebruik in en 
rondom ons bedrijf.

Guy 
Lemaire

Pieter-Jan 
Lemaire

Behoud en innovatie 
gaan hand in hand op 
Hof ter Kalken
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EEN GOEDE CERCOSPORATOLERANTIE: 

Wat doen met de bieten die nog op de hoop liggen of afgeschraapt zijn,  
en met de bieten die niet geoogst zijn?
Helaas zullen dit jaar niet alle bieten hun weg naar de 
suikerfabriek vinden. De bieten die overblijven, zijn een 
last. Maar elke betrokkene moet als verantwoordelijke 
professional maatregelen nemen om ervoor te zorgen 
dat ze niet schadelijk worden voor de bieten van het 
seizoen 2023. Wat ook de oorsprong van deze bieten is, 
ze kunnen een belangrijke bron van besmetting met 
vergelingsziekte of cercosporium zijn voor het zaai
seizoen 2023! 

Het is daarom absoluut noodzakelijk de nodige stappen te ondernemen 
om ze vóór 1 maart van dit jaar te vernietigen.

Wat te doen met niet-geleverde bieten :
1) Voor niet-geleverde bieten of bieten die afgeschraapt werden(meestal 
bevroren bieten, maar ook levende bieten) zijn er verschillende 
oplossingen: 
- Kleine hoeveelheden: mechanisch vermalen tot zo klein mogelijke 

stukjes, bij voorkeur op de plaats waar de hoop is gemaakt, om te 
voorkomen dat de bladeren in het volgende oogstjaar opnieuw 
worden gevormd. Als rotte bieten geen waardplanten meer zijn voor 
bladluizen (vergelingsziekte), blijven er vaak levende bieten over in 
afgeschraapt materiaal. Na vermaling moeten de stukken worden 
omgeploegd. Controleer de komende maanden op hergroei en op-
komst (voor normale bieten en Smart Conviso bieten) en verwijder ze 
voorzichtig.

- Raap de bieten op, stapel ze en bedek ze volledig met aarde/mest/
zwart plastic tot de zomer om bladgroei met bladluizen te 
voorkomen. 

- Verspreid de bieten over een grote oppervlakte met behulp van een 
mestverspreider, en vernietig ze mechanisch (hakselaar, grondfrees, 
schijveneg, enz.) om hun verdwijning te versnellen en hergroei van 
bladeren te voorkomen. Ploeg vervolgens het perceel om om te 
voorkomen dat er stukken in de open lucht achterblijven. 

- Biomethanisatie als u een koper hebt: denk eraan dat biomethanisatie 
alleen goed werkt als de tarra van de bodem minder dan 5% 
bedraagt. Als de tarra van de grond hoger is dan 5%, moet er extra 
worden gereinigd.

- Lever ze af bij een composteringscentrum.

2) Voor bieten die nog in de grond zitten: 
- Rooi de bieten alleen als u over een bietenhandelaar voor bio-

methanisatie beschikt en u de bieten in goede omstandigheden en 
zonder vernietiging van de structuur kunt rooien.

- Maal de bieten ter plaatse diep fijn (enkele centimeters in de grond) 
en laat de stukken aan de oppervlakte drogen. Dit mag alleen ge-
beuren als de grond in goede staat is. Ploeg de stukken vervolgens in 
de grond om de wortel en de kragen volledig te begraven.

- Controleer de komende maanden op hergroei en opkomst (voor 
normale bieten en Smart Conviso bieten) en verwijder ze voorzichtig. ■

Geoogste maar niet geleverde bieten moeten zo snel 
mogelijk worden verwijderd, hetzij voor biomethanisatie of 
compostering, hetzij ... door verspreiding op het veld.

Als de zwaden met afgeschraapte bieten blijven liggen, 
moeten ze worden afgedekt (aarde, mest, plastic, ...) om te 
voorkomen dat er opnieuw blad groeit dat een schuilplaats 
voor bladluizen zal zijn.

Niet-geoogste bieten moeten worden geoogst voor biome-
thanisatie of ter plaatse worden vermalen en begraven.



Na twee jaar online vergaderingen te moeten houden omwille van de corona-
maatregelen, was het eindelijk weer mogelijk om fysieke vergaderingen te orga-
niseren.  

In Vlaanderen werden er in totaal 3 vergaderingen georganiseerd in samenwer-
king met ‘Departement Landbouw en Visserij’ en ‘PIBO Campus’ in Ninove, Bier-
beek en Tongeren. In Wallonië werden er 7 fysieke vergaderingen georganiseerd 
in Nivelles, Kain, Eghezée en Waremme en daarnaast twee online vergaderingen.  

In totaal hebben we 1650 landbouwers en professionelen mogen informeren 
rond de suikerbietenteelt en hun meest prangende vragen beantwoord. Door de 
mooie opkomst en de vele vragen in bepaalde sessies was het niet altijd mogelijk 
alle vragen te beantwoorden. Daarom geven we graag in deze editie van de Biet-
planter een overzicht van de vragen die gesteld werden met hun bijhorend ant-
woord. De presentaties van de vergaderingen kunnen teruggevonden worden op 
de website van het KBIVB. 

 

De volgende thema’s werden besproken tijdens de studiedagen: 

 Bilan van het seizoen 2022 

 Geïntegreerde controlestrategie voor vergelingsziekte 

 Geïntegreerde bestrijding van bladschimmelziekten 

 Onkruidbestrijding in 2022 

 

Bilan van het seizoen 2022 
 
Rijenbemesting via vaste of vloeibare vorm? 
Tussen 1986 en 1994 is de stikstof rijenbemesting langs de zaailijn intensief bestudeerd ge-
weest. Er werden verschillende vormen van stikstofbemesting getest. Zowel vloeibare als 
vaste toepassingen gaven vergelijkbare resultaten. Het doel van de techniek is een berede-
neerde stiktofdosis zodanig dat niet meer dan 100 eenheden per hectare toegepast wordt in 
de rij. Als u deze techniek gebruikt, zorg er dan voor dat de stikstof wordt ingewerkt op zo’n  
6-7 cm van de zaailijn en 6 cm diepte. 

 
Heeft u groeicurves van de suikeropbrengst tussen september en december 2022? 
Het KBIVB neemt geen monsters om groeicurves van de suikeropbrengst op te stellen. Dit 
gebeurt door de suikerfabrieken in de maand augustus. 
 

Hoe zit het met vorst op percelen die op het laatste moment voor het laden werden 
gerooid?  
We weten dat je nooit bieten moet rooien bij vorst. Als je (zelfs licht) bevroren bieten op een 
hoop legt, zullen ze snel afbreken en zal de hoop niet meer leverbaar zijn. Rooi bieten nooit 
direct na de vorst, maar laat ze meer dan 10 dagen herstellen voordat u overweegt te rooien. 
Als de bieten te diep beschadigd zijn, zullen ze niet herstellen. 

Sommige bieten werden begin december gerooid, net voor de eerste vorstdagen. Deze bie-
ten werden koud op de hoop gelegd, en de hoop kon niet drogen voor de vorstperiode rond 
8 december. Wij weten dat een hoop bedekt met Toptex, die 2 weken heeft kunnen drogen, 
beter bestand is tegen een vorstperiode dan wanneer de hoop nog erg nat is. Een hoop dat 
een tijd heeft kunnen liggen zal ook warmte in de hoop geaccumuleerd hebben waardoor 
de bieten minder snel bevriezen. In een vochtige, koele hoop risceerd de kou sneller en die-
per doordringen. 

 
Zou een bijkomende afdekking van de hoop, het bevriezen van de bieten kunne voor-
komen hebben? Hoe zit het met jupette? 
De grootste vorstschade werd waargenomen aan de voet van de hopen. Wanneer de hopen 
werden bedekt met een geotextiel type Toptex en met een schijf bevestigd, dan kon er ge-
constateerd worden dat de onderste 60-70 cm van de hoop niet door het geotextiel werd 
bedekt. Bij vorst worden deze bieten dus direct blootgesteld aan de zeer koude tempera-
turen. Een biet kan een paar graden onder nul verdragen, maar als de temperatuur onder -
4,5°C daalt, bevriezen ze als ze niet worden beschermd. Dit gebeurde tussen 12 en 18 de-
cember, wanneer gedurende meerdere dagen temperaturen van -10°C geregistreerd wer-
den.  
 

Onder het geotextielvlies profiteerden de bieten van de warmte van de hoop, met uitzonde-
ring van de eerste laag die in contact kwam met het dekzeil. Maar de onderste laag bieten 
was blootgesteld aan vorst en wind. Om te voorkomen dat deze bieten bevriezen, is het 
noodzakelijk een bijkomende afdekking te voorzien. Dit kan met plastiek, jupettes en waar-
om niet met stro. Het voordeel van de jupettes is dat ze niet verwijderd hoeft te worden als 

de temperatuur stijgt. 
 
Werden er, op basis van de vorst die we hadden, bepaalde bietenrassen teruggevon-
den die beter bestand zijn tegen vorst? 
Mogelijks bestaan er verschillen tussen de variëteiten op vlak van gevoeligheid voor vorst in 
de grond. Bieten waarvan de kop voor een groot stuk boven de grond groeit, zijn mogelijks 
meer gevoelig voor vorst. Als de bladmassa erg laag is (bv. door aantasting van Cercospora), 
dan zullen de bieten ook meer blootgesteld zijn. Ook op de hoop zullen er verschillen be-
staan tussen de rassen, maar niet bij temperaturen van –10°C. Onze rassenproeven werden 
niet getroffen door de vorst waardoor we momenteel niet beschikken over een lijst met ge-
voelige en minder gevoelige rassen tegen aantasting door vorst. 

 
Wat kan er gedaan worden met niet-geoogste bieten (conviso en andere) en bevroren 
bieten die op het veld achterblijven? 
Deze vraag is het onderwerp geweest van een nieuwsbrief en wordt in deze Bietplanter nog 
eens apart behandeld. 
 

Afgelopen jaar werden op verschillende percelen tekorten aan boor vastgesteld. Wat 
zijn de typische symptomen van boorgebrek en welke toepassing is nodig? 
Zwartrot kan worden veroorzaakt door een tekort aan boor. Dit is iets wat we dit jaar veel 
gezien hebben vanwege de droogte. Door de droogte konden de bieten geen boor opne-
men via de wortels. Percelen met een hogere pH kunnen gevoeliger zijn voor boorgebrek 
omdat boor in de bodem geblokkeerd wordt  en niet door de biet kan worden opgenomen.  

(Intense) bekalking vlak voor de bietenteelt, gevolgd door droogte zijn factoren die boorge-
brek stimuleren. U kunt een tekort voorkomen met een boorgift van 500 g boor per ha als 
onderhoudsbemesting. Als de dosering in de bodem laag is, is een dubbele toepassing (bij 
de zaai en gedurende de teelt) soms noodzakelijk. Toepassingen van boor moeten altijd 
preventief zijn en moeten plaatsvinden vóór het sluiten van de rijen (vóór of na het zaaien). 

 
Geïntegreerde controlestrategie voor vergelingsziekte 
 
Kunnen zwarte bonenluizen vergelingsziekte verspreiden? 
De zwarte bonenluis kan een vector zijn van het vergelingsziekte virus BYV (Beet Yellow Vi-
rus). Hierbij moet opgemerkt worden dat de efficiëntie van de overdracht van het BYV virus 
door deze bladluizen zeer slecht is. Daarnaast zijn deze bladluizen minder mobiel, zodat de 
overdracht door de zwarte bladluis gering of onbestaande is. Dit rechtvaardigt het feit dat 
het niet aanbevolen is om een insecticide behandeling uit te voeren alleen tegen de zwarte 

Studiedagen KBIVB KBIVB vzw  - IRBAB asbl 

Figuur 1: Het bestrijden van niet geleverde bieten (vorst, afgeschraapte bieten van de hoop, bieten in de 
grond) is het onderwerp geweest van een nieuwsbrief en wordt in de Bietplanter besproken. 
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het niet aanbevolen is om een insecticide behandeling uit te voeren alleen tegen de zwarte 
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Figuur 1: Het bestrijden van niet geleverde bieten (vorst, afgeschraapte bieten van de hoop, bieten in de 
grond) is het onderwerp geweest van een nieuwsbrief en wordt in de Bietplanter besproken. 
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bonenluizen. 
Welke bladluisdruk zullen we krijgen in 2023? Zouden de negatieve temperaturen in 
december de bladluisdruk verlaagd hebben? 
Volgens een Brits voorspellingsmodel hangen de eerste bladluisvluchten af van de tempera-
tuur in de maanden januari-februari. Zo zal een lage gemiddelde temperatuur in januari-
februari zorgen voor het uitstellen van de eerste bladluisvluchten en dus ook de druk van 
vergelingsziektevirussen. In die zin zullen de negatieve temperaturen in december zeker 
gezorgd hebben voor een vermindering van de bladluispopulaties. Als de gemiddelde tem-
peratuur in januari-februari echter hoog is, zal de ontwikkeling van de bladluizen bevorderd 
worden. We moeten dus hopen op lage temperaturen tussen nu en eind februari om in 2023 
een lage bladluisdruk te hebben. 
 

Bevorderen groenbedekkers bladluizen en uiteindelijk virale vergeling?  
Er zijn twee elementen waarbij groenbedekkers en onkruid een rol kunnen spelen. Enerzijds 
kunnen bepaalde planten bevorderlijk zijn voor de ontwikkeling en vermenigvuldiging van 
bladluispopulaties. Anderzijds kunnen sommige planten gastheren zijn voor vergelingsziek-
te virussen en dus reservoirs vormen. Om deze twee verschijnselen beter te begrijpen, wor-
den momenteel proeven uitgevoerd op het KBIVB in het kader van het project Virobett en 
een internationale samenwerking. Bij deze proeven, die onder gecontroleerde omstandighe-
den worden uitgevoerd, worden planten geïnoculeerd met virulente bladluizen (Myzus persi-
cae). De ontwikkeling van de bladluizen wordt bestudeerd en vervolgens worden de planten 
geanalyseerd om de eventuele aanwezigheid van virale vergeling vast te stellen. De resulta-
ten van de virologische analyses zijn nog niet beschikbaar. We kunnen echter wel al een 
indicatie geven op welke planten de bladluizen zich sterk ontwikkelen. Dit wordt geïllu-
streerd in figuur 2. 

 
Is er een verschil in doeltreffendheid tussen insecticiden die 's avonds of  's ochtends 
worden toegepast? 
Er werden geen proeven uitgevoerd op het KBIVB om dit te achterhalen. Voldoende vochtig-
heid (>70% relatieve vochtigheid) is echter essentieel voor een optimale werking van insecti-
ciden, in combinatie met een voldoende hoog watervolume. Aangezien de aanbevolen pro-
ducten een systemische werking hebben, zal een hoge relatieve vochtigheid ervoor zorgen 
dat de huidmondjes van de bladeren open staan en het product wordt opgenomen. Dit zijn 
omstandigheden die in de vroege ochtend of zeer late avond kunnen voorkomen. 
 

Is het interessant om insecticiden met herbiciden te mengen? 
De aanbevolen insecticiden kunnen gemengd worden met herbiciden. Als u uw onkruidbe-
strijding moet uitvoeren en ook de drempel voor groen ongevleugelde bladluizen bereikt is, 
dan raden wij aan ze te mengen. Daarnaast kan de opname van de insecticiden door de bla-
deren verbeterd worden door de olie aanwezig in uw onkruidbestrijdingsmengsel. Wij herin-
neren u er ook aan dat volgens de erkenning van de oliën, oliën enkel in een mengsel met 
een herbicide toegepast mogen worden. Dit zorgt ervoor dat er geen goedkeuring is voor de 
toepassing van een behandeling « insecticide + olie ».  
 

In welke dosis is Movento toegestaan? In het 4-bladstadium van de bieten is de aan-
bevolen dosering waarschijnlijk 0.45l/ha. Hoe lang is de nawerking die we kunnen 
verwachten? Een verhoging van de dosis naar 0.75 l/ha, verhoogt dit de nawerking? 
Op het moment van het schrijven van dit artikel, wachten we nog op het officiële antwoord 
met betrekking tot de 120 dagen noodtoelating voor het gebruik van Movento op suikerbie-
ten in 2023. Indien deze noodtoelating wordt toegestaan, zal zij echter gelden voor 2 toepas-
singen Movento aan 0.75l/ha. Movento wordt vaak aanbevolen aan een dosering van 0.45l/
ha omdat deze dosering al een nawerking van ongeveer 15 dagen oplevert. Met 0.75l/ha kan 
de nawerking verlengd worden. Deze dosis wordt aanbevolen als laatste behandeling op 
bieten die al goed ontwikkeld zijn, om de nawerking te verlengen tot en met het sluiten van 
de rijen. 
 

 

Vanaf welk stadium van de bieten moet ik beginnen met het uitvoeren van behande-
lingen tegen bladluizen en met welk insecticide? 
Vanaf het 2-bladstadium van de biet is het aanbevolen te behandelen tegen groene bladlui-
zen. Op dat moment zijn de bieten nog klein, maar dit is ook het stadium waarin ze het 
meest vatbaar zijn voor virussen en de meeste opbrengst verliezen kunnen teruggevonden 
worden na besmetting. Daarom is het belangrijk bladluizen te bestrijden zodra de behande-
lingsdrempel van 2 groen ongevleugelde bladluizen op 10 planten bereikt is, zelfs als de 
bieten zich nog maar in het 2-bladstadium bevinden. 
 

Welk insecticide moet op welk moment worden gebruikt? 
Afgelopen jaar werd bij het KBIVB een proef uitgevoerd om verschillende strategieën te tes-
ten. Hierbij werd er gekeken welk product het interessantst is om als eerste, tweede of derde 
toe te passen. Uit de proef bleek dat geen enkele strategie verschilde van de andere. Het lijkt 
er dus op dat een optimale bestrijding van vergelingsziekte wordt bekomen wanneer een 
behandeling op het juiste moment wordt uitgevoerd (zodra de behandelingsdrempel be-
reikt is) en na de behandeling opnieuw waarnemingen worden gedaan en opnieuw een 
behandeling wordt uitgevoerd zodra de drempel bereikt is. Op basis van de proef in 2022 
lijkt er geen specifiek insecticide te zijn dat als eerste of laatste geplaatst moet worden. Ter 
herinnering: pyrethroïden en Pirimor worden sterk afgeraden om groene bladluizen te be-
strijden! Wat de ingediende aanvragen betreft omtrent een 120 dagen noodtoelating: wij 
zullen u zo spoedig mogelijk op de hoogte brengen van de besluiten genomen door de au-
toriteiten. 
 

Geïntegreerde bestrijding van bladschimmelziekten 
 
Hoe ziet u de toekomst met het oog op de intrekking van de beschikbare fungiciden? 
Het klopt dat er elk jaar fungiciden zijn die niet meer gebruikt mogen worden, wat betekent 
dat de bestrijding van bladziekten elk jaar moeilijker wordt. In de toekomst zal een combina-
tie van technieken gebruikt moeten worden om bladziekten te bestrijden. Rastolerantie zal 
steeds belangrijker worden. Nu al zijn er rassen op de markt die beter bestand zijn tegen 
diverse ziekten zonder te moeten inboeten op de opbrengst. Daarnaast worden er nieuwe 
fungiciden met nieuwe werkzame stoffen ontwikkeld. Verschillende van deze nieuwe pro-
ducten zijn vorig jaar getest. Het is alleen moeilijk te zeggen wanneer precies deze op de 
Belgische markt verkrijgbaar zullen zijn. 
 
 
Wat vindt u van koper in fungicide behandelingen? 
Momenteel zijn er in België geen fungiciden op basis van koper toegestaan voor suikerbie-
ten. Wat wel toegestaan is, zijn bladmestoffen waarin koper in verschillende vormen aanwe-
zig is, maar vaak in kleine hoeveelheden.  De hoeveelheid koper in deze meststoffen is te 
laag om effectief te zijn tegen cercospora in suikerbieten. Daarom wordt het gebruik van 
deze bladmeststoffen voor de bestrijding van cercospora afgeraden. Bovendien kan het ko-
per in deze bladmeststoffen roest stimuleren. Wees dus voorzichtig met deze meststoffen als 
ook roest aanwezig is op uw perceel.  
 

In het project BetaProTech bestudeerden we de vorming van resistentie van cerco-
spora tegen strobilurines op genoomniveau. Een grote graad van resistentie van cer-
cospora tegen strobilurines werd teruggevonden in verschillende percelen in België. 
Hierover werden de volgende vragen gesteld.  

 

Zijn strobilurines nog steeds effectief tegen roest?  
In de studie is alleen gekeken naar resistentie van cercospora en niet naar andere bladziek-
ten zoals roest of echte meeldauw. Strobilurines worden geklasseerd als risicovolle fungici-
den wat betreft resistentievorming, omdat er slechts één mutatie in de bladschimmel nodig 
is om resistentie te verkrijgen. Op basis van onze veldproeven waarin verschillende fungici-
den worden getest, hebben we nog geen indicatie dat er resistente roest aanwezig is in Bel-
gië. Dit is ook moeilijker te achterhalen aangezien de afgelopen jaren vooral cercospora do-
minant was in deze proeven en daarnaast de proeven gelocaliseerd zijn op een beperkt aan-
tal locaties in België. 
 

Als je geen strobilurines mag gebruiken vanwege resistentie, en je moet werkingsme-
chanismen combineren, dan blijft enkel Spyrale over?  
Er zijn verschillende families van fungiciden die u kunt gebruiken binnen de bietenteelt, 
zoals strobilurines, triazolen en amines. Het is waar dat we resistentievorming van cercospo-
ria tegen strobilurines hebben teruggevonden, maar voor de andere ziekten hebben we op 
dit moment geen indicatie dat er sprake is van resistentievorming. Het klopt dat Spyrale een 
interessant product is omdat er twee verschillende werkzame stoffen uit twee verschillende 
families in aanwezig zijn. Maar, u kunt ook verschillende producten met verschillende werk-
zame stoffen in uw spuitoplossing combineren om een combinatie van werkingsmechanis-
men te krijgen.  
 

Als de weersomstandigheden gunstig zijn, kan dan een fungicide behandeling na 10 
september nog worden overwogen? 
Zelfs als de weersomstandigheden gunstig zijn, raden wij een fungicide behandeling na 10 
september af. Uw gewas ziet er misschien gezonder uit na de behandeling, maar u zal de 
kosten van deze behandeling niet terugzien in uw opbrengst. Uit proeven is gebleken dat 
vooral vroege aantastingen schadelijk zijn voor de opbrengst. Een goede beheersing van de 
aantastingen tot eind augustus is essentieel. Als u begin september veel cercospora hebt, 
dan betekent dit dat het behandelingsschema niet tijdig en optimaal werd uitgevoerd. 
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Figuur 2 : Grafiek met het aantal Myzus persicae (in %, 14 dagen na inoculatie) op verschillende plan-
ten ten opzichte van bieten: in geel een hoger aantal bladluizen dan op bieten, in oranje een lager 
aantal. Op mosterd bijvoorbeeld is de ontwikkeling van de bladluizen hoger dan op bieten. 

bonenluizen. 
Welke bladluisdruk zullen we krijgen in 2023? Zouden de negatieve temperaturen in 
december de bladluisdruk verlaagd hebben? 
Volgens een Brits voorspellingsmodel hangen de eerste bladluisvluchten af van de tempera-
tuur in de maanden januari-februari. Zo zal een lage gemiddelde temperatuur in januari-
februari zorgen voor het uitstellen van de eerste bladluisvluchten en dus ook de druk van 
vergelingsziektevirussen. In die zin zullen de negatieve temperaturen in december zeker 
gezorgd hebben voor een vermindering van de bladluispopulaties. Als de gemiddelde tem-
peratuur in januari-februari echter hoog is, zal de ontwikkeling van de bladluizen bevorderd 
worden. We moeten dus hopen op lage temperaturen tussen nu en eind februari om in 2023 
een lage bladluisdruk te hebben. 
 

Bevorderen groenbedekkers bladluizen en uiteindelijk virale vergeling?  
Er zijn twee elementen waarbij groenbedekkers en onkruid een rol kunnen spelen. Enerzijds 
kunnen bepaalde planten bevorderlijk zijn voor de ontwikkeling en vermenigvuldiging van 
bladluispopulaties. Anderzijds kunnen sommige planten gastheren zijn voor vergelingsziek-
te virussen en dus reservoirs vormen. Om deze twee verschijnselen beter te begrijpen, wor-
den momenteel proeven uitgevoerd op het KBIVB in het kader van het project Virobett en 
een internationale samenwerking. Bij deze proeven, die onder gecontroleerde omstandighe-
den worden uitgevoerd, worden planten geïnoculeerd met virulente bladluizen (Myzus persi-
cae). De ontwikkeling van de bladluizen wordt bestudeerd en vervolgens worden de planten 
geanalyseerd om de eventuele aanwezigheid van virale vergeling vast te stellen. De resulta-
ten van de virologische analyses zijn nog niet beschikbaar. We kunnen echter wel al een 
indicatie geven op welke planten de bladluizen zich sterk ontwikkelen. Dit wordt geïllu-
streerd in figuur 2. 

 
Is er een verschil in doeltreffendheid tussen insecticiden die 's avonds of  's ochtends 
worden toegepast? 
Er werden geen proeven uitgevoerd op het KBIVB om dit te achterhalen. Voldoende vochtig-
heid (>70% relatieve vochtigheid) is echter essentieel voor een optimale werking van insecti-
ciden, in combinatie met een voldoende hoog watervolume. Aangezien de aanbevolen pro-
ducten een systemische werking hebben, zal een hoge relatieve vochtigheid ervoor zorgen 
dat de huidmondjes van de bladeren open staan en het product wordt opgenomen. Dit zijn 
omstandigheden die in de vroege ochtend of zeer late avond kunnen voorkomen. 
 

Is het interessant om insecticiden met herbiciden te mengen? 
De aanbevolen insecticiden kunnen gemengd worden met herbiciden. Als u uw onkruidbe-
strijding moet uitvoeren en ook de drempel voor groen ongevleugelde bladluizen bereikt is, 
dan raden wij aan ze te mengen. Daarnaast kan de opname van de insecticiden door de bla-
deren verbeterd worden door de olie aanwezig in uw onkruidbestrijdingsmengsel. Wij herin-
neren u er ook aan dat volgens de erkenning van de oliën, oliën enkel in een mengsel met 
een herbicide toegepast mogen worden. Dit zorgt ervoor dat er geen goedkeuring is voor de 
toepassing van een behandeling « insecticide + olie ».  
 

In welke dosis is Movento toegestaan? In het 4-bladstadium van de bieten is de aan-
bevolen dosering waarschijnlijk 0.45l/ha. Hoe lang is de nawerking die we kunnen 
verwachten? Een verhoging van de dosis naar 0.75 l/ha, verhoogt dit de nawerking? 
Op het moment van het schrijven van dit artikel, wachten we nog op het officiële antwoord 
met betrekking tot de 120 dagen noodtoelating voor het gebruik van Movento op suikerbie-
ten in 2023. Indien deze noodtoelating wordt toegestaan, zal zij echter gelden voor 2 toepas-
singen Movento aan 0.75l/ha. Movento wordt vaak aanbevolen aan een dosering van 0.45l/
ha omdat deze dosering al een nawerking van ongeveer 15 dagen oplevert. Met 0.75l/ha kan 
de nawerking verlengd worden. Deze dosis wordt aanbevolen als laatste behandeling op 
bieten die al goed ontwikkeld zijn, om de nawerking te verlengen tot en met het sluiten van 
de rijen. 
 

 

Vanaf welk stadium van de bieten moet ik beginnen met het uitvoeren van behande-
lingen tegen bladluizen en met welk insecticide? 
Vanaf het 2-bladstadium van de biet is het aanbevolen te behandelen tegen groene bladlui-
zen. Op dat moment zijn de bieten nog klein, maar dit is ook het stadium waarin ze het 
meest vatbaar zijn voor virussen en de meeste opbrengst verliezen kunnen teruggevonden 
worden na besmetting. Daarom is het belangrijk bladluizen te bestrijden zodra de behande-
lingsdrempel van 2 groen ongevleugelde bladluizen op 10 planten bereikt is, zelfs als de 
bieten zich nog maar in het 2-bladstadium bevinden. 
 

Welk insecticide moet op welk moment worden gebruikt? 
Afgelopen jaar werd bij het KBIVB een proef uitgevoerd om verschillende strategieën te tes-
ten. Hierbij werd er gekeken welk product het interessantst is om als eerste, tweede of derde 
toe te passen. Uit de proef bleek dat geen enkele strategie verschilde van de andere. Het lijkt 
er dus op dat een optimale bestrijding van vergelingsziekte wordt bekomen wanneer een 
behandeling op het juiste moment wordt uitgevoerd (zodra de behandelingsdrempel be-
reikt is) en na de behandeling opnieuw waarnemingen worden gedaan en opnieuw een 
behandeling wordt uitgevoerd zodra de drempel bereikt is. Op basis van de proef in 2022 
lijkt er geen specifiek insecticide te zijn dat als eerste of laatste geplaatst moet worden. Ter 
herinnering: pyrethroïden en Pirimor worden sterk afgeraden om groene bladluizen te be-
strijden! Wat de ingediende aanvragen betreft omtrent een 120 dagen noodtoelating: wij 
zullen u zo spoedig mogelijk op de hoogte brengen van de besluiten genomen door de au-
toriteiten. 
 

Geïntegreerde bestrijding van bladschimmelziekten 
 
Hoe ziet u de toekomst met het oog op de intrekking van de beschikbare fungiciden? 
Het klopt dat er elk jaar fungiciden zijn die niet meer gebruikt mogen worden, wat betekent 
dat de bestrijding van bladziekten elk jaar moeilijker wordt. In de toekomst zal een combina-
tie van technieken gebruikt moeten worden om bladziekten te bestrijden. Rastolerantie zal 
steeds belangrijker worden. Nu al zijn er rassen op de markt die beter bestand zijn tegen 
diverse ziekten zonder te moeten inboeten op de opbrengst. Daarnaast worden er nieuwe 
fungiciden met nieuwe werkzame stoffen ontwikkeld. Verschillende van deze nieuwe pro-
ducten zijn vorig jaar getest. Het is alleen moeilijk te zeggen wanneer precies deze op de 
Belgische markt verkrijgbaar zullen zijn. 
 
 
Wat vindt u van koper in fungicide behandelingen? 
Momenteel zijn er in België geen fungiciden op basis van koper toegestaan voor suikerbie-
ten. Wat wel toegestaan is, zijn bladmestoffen waarin koper in verschillende vormen aanwe-
zig is, maar vaak in kleine hoeveelheden.  De hoeveelheid koper in deze meststoffen is te 
laag om effectief te zijn tegen cercospora in suikerbieten. Daarom wordt het gebruik van 
deze bladmeststoffen voor de bestrijding van cercospora afgeraden. Bovendien kan het ko-
per in deze bladmeststoffen roest stimuleren. Wees dus voorzichtig met deze meststoffen als 
ook roest aanwezig is op uw perceel.  
 

In het project BetaProTech bestudeerden we de vorming van resistentie van cerco-
spora tegen strobilurines op genoomniveau. Een grote graad van resistentie van cer-
cospora tegen strobilurines werd teruggevonden in verschillende percelen in België. 
Hierover werden de volgende vragen gesteld.  

 

Zijn strobilurines nog steeds effectief tegen roest?  
In de studie is alleen gekeken naar resistentie van cercospora en niet naar andere bladziek-
ten zoals roest of echte meeldauw. Strobilurines worden geklasseerd als risicovolle fungici-
den wat betreft resistentievorming, omdat er slechts één mutatie in de bladschimmel nodig 
is om resistentie te verkrijgen. Op basis van onze veldproeven waarin verschillende fungici-
den worden getest, hebben we nog geen indicatie dat er resistente roest aanwezig is in Bel-
gië. Dit is ook moeilijker te achterhalen aangezien de afgelopen jaren vooral cercospora do-
minant was in deze proeven en daarnaast de proeven gelocaliseerd zijn op een beperkt aan-
tal locaties in België. 
 

Als je geen strobilurines mag gebruiken vanwege resistentie, en je moet werkingsme-
chanismen combineren, dan blijft enkel Spyrale over?  
Er zijn verschillende families van fungiciden die u kunt gebruiken binnen de bietenteelt, 
zoals strobilurines, triazolen en amines. Het is waar dat we resistentievorming van cercospo-
ria tegen strobilurines hebben teruggevonden, maar voor de andere ziekten hebben we op 
dit moment geen indicatie dat er sprake is van resistentievorming. Het klopt dat Spyrale een 
interessant product is omdat er twee verschillende werkzame stoffen uit twee verschillende 
families in aanwezig zijn. Maar, u kunt ook verschillende producten met verschillende werk-
zame stoffen in uw spuitoplossing combineren om een combinatie van werkingsmechanis-
men te krijgen.  
 

Als de weersomstandigheden gunstig zijn, kan dan een fungicide behandeling na 10 
september nog worden overwogen? 
Zelfs als de weersomstandigheden gunstig zijn, raden wij een fungicide behandeling na 10 
september af. Uw gewas ziet er misschien gezonder uit na de behandeling, maar u zal de 
kosten van deze behandeling niet terugzien in uw opbrengst. Uit proeven is gebleken dat 
vooral vroege aantastingen schadelijk zijn voor de opbrengst. Een goede beheersing van de 
aantastingen tot eind augustus is essentieel. Als u begin september veel cercospora hebt, 
dan betekent dit dat het behandelingsschema niet tijdig en optimaal werd uitgevoerd. 
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Figuur 2 : Grafiek met het aantal Myzus persicae (in %, 14 dagen na inoculatie) op verschillende plan-
ten ten opzichte van bieten: in geel een hoger aantal bladluizen dan op bieten, in oranje een lager 
aantal. Op mosterd bijvoorbeeld is de ontwikkeling van de bladluizen hoger dan op bieten. 
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Heeft u ooit een verschil getest tussen doppen op 50 cm en 25 cm afstand op de effec-
tiviteit van behandelingen?  
In al onze proeven is de afstand tussen de doppen 45 cm om micropercelen van 2,7 m te 
bespuiten. We hebben nog geen proeven uitgevoerd met verschillende afstanden tussen de 
doppen. 
 

Moet men behandelen als de bladeren plat op de grond liggen door droogte? 
Als u wilt behandelen, is het belangrijk dat er voldoende relatieve vochtigheid is. Als de bla-
deren op de grond liggen, zijn de bieten niet in staat het product op te nemen. In dit geval is 
het beter een paar dagen te wachten tot de omstandigheden beter zijn. Verschillende blad-
ziekten zoals cercospora hebben vocht nodig voor hun verspreiding. In deze periode zal dus 
de ontwikkeling van deze ziekte trager zijn. 
 

Voor het opslaan van koolstof in de bodem wordt niet ploegen aanbevolen. Voor cer-
cospora en vergelingsziekte daarentegen wordt er juist wel aanbevolen te ploegen? 
Het is waar dat sommige teelttechnieken elkaar tegenspreken, afhankelijk van het doel dat je 
wilt bereiken. Het is inderdaad interessant om te ploegen in de context van cercospora en 
vergelingsziekte aangezien de bieten die op het veld blijven liggen na de rooi een bron van 
infectie kunnen zijn voor het volgende seizoen. 
 

Onkruidbestrijding 
 
 
Safari: wordt het product van de markt gehaald? Zoals Bonalan? 
Triflusulfuron-methyl, de werkzame stof in Safari, wordt binnenkort op Europees niveau her-
zien. Deze stof heeft niet echt een goed profiel. Er wordt verwacht dat deze stof niet zal ver-
lengd worden en dus in de komende jaren niet meer gebruikt kan worden, hoewel er op dit 
ogenblik nog geen beslissing bekend is. In ieder geval zal de stof nog beschikbaar zijn voor 
2023 en 2024. Safari is het enige systemische herbicide dat we in het FAR-systeem hebben 
voor bieten, maar ook voor cichorei. 
 

Doet u onderzoek naar een terugtrekking van bonalan binnen de cichoreiteelt? 
Het besluit om benfluralin (het actieve bestanddeel van Bonalan) uit de handel te nemen is 
pas enkele weken geleden genomen. Hoewel de data nog niet bekend zijn, is het gebruik 
van Bonalan door cichoreitelers verzekerd voor 2023 en 2024. Voor de volgende jaren zal het 
gebruik van Bonalan alleen mogelijk zijn indien wij voor 2025 en de daaropvolgende jaren 
een noodtoelating krijgen. Er worden proeven uitgevoerd met partners binnen « PVBC cicho-
rei » om oplossingen te vinden voor deze terugtrekking. 
 

Testen jullie het inwerken van producten vóór het zaaien, zoals Kezuro of quinmerac? 
Quinmerac wordt gecombineerd met metamitron (Kezuro, Gotix Queen) of dimethenamide-
P (Tanaris). Alleen de combinatie met metamitron is toegestaan in vooropkomst. Quinmerac 
is interessant op schermbloemigen, maar is gevoelig voor gebrek aan bodemvocht.  
Wij hebben Kezuro/Goltix Queen getest in vooropkomst en na-opkomst, de twee erkende 
toepassingsmethodes voor dit product. Wij hebben het product niet getest bij een inwerking 
voor de zaai. 
 

Doet onkruidbestrijding met een wiedeg de effectiviteit van een eerdere toepassing 
met venzar of frontier teniet? 
Vaak wordt gezegd dat mechanisch wieden de werking van alle toegepaste wortelgewassen 
teniet zou doen. We hebben nu verschillende jaren proeven gedaan met gecombineerde 
onkruidbestrijding, waarbij we de chemische onkruidbestrijding van FAR 3 of 4 vervangen 
hebben door een mechanische doorgang (wiedeg of schoffel). Als het jaar gunstig is voor 
vroege kieming van onkruid, dan kunnen we soms zonder een laatste wortelherbicide (bv. 
Frontier of Venzar) aan het einde van de onkruidbestrijding. Anderzijds, de laatste jaren wa-
ren gunstiger voor het laat opkomen van onkruid en in dat geval hebben wij geconstateerd 
dat een laatste behandeling met een wortelherbicide na de mechanische doorgangen nuttig 
is, zolang deze niet te laat wordt uitgevoerd. Een mechanische doorgang na deze laatste 
wortelherbicide is nuttig als er nieuwe onkruiden verschijnen, en zal efficiënter zijn dan een 
chemische behandeling die de onkruiden onder de bietenbladeren niet zal bereiken vanwe-
ge de gevorderde bodembedekking. 
 

Is een vooropkomstbehandeling altijd raadzaam en indien ja, in welke gevallen? Wel-
ke producten moeten er gebruikt worden? 
Helemaal niet, in de meeste gevallen is vooropkomst niet essentieel of zelfs niet aanbevolen. 
Het is zeker niet aan te raden bij droog weer. Het is beter om herbiciden in kleinere, herhaal-
de dosissen na opkomst toe te passen. Als u een veld hebt met een sterke aanwezigheid van 
schermbloemigen (hondspeterselie en gevlekte scheerling) dan zal een vooropkomstbehan-
deling met een product dat quinmerac bevat (Kezuro, Goltix Queen) waarschijnlijk helpen. 
Bij het Conviso Smart systeem is vooropkomst in ieder geval niet nodig. 
 

Kunt u verduidelijken tot welke familie Kezuro behoort? Is het een nieuw product om 
Betanal te vervangen? 
Kezuro is een combinatie van metamitron ("Goltix") en quinmerac. Het is een herbicide met 
hoofdzakelijk een wortelwerking (metamitron werkt ook gedeeltelijk via het blad). Het ver-
vangt Betanal niet, dat een bladherbicide is. 
 

Zal het verdwijnen van Betanal en Frontier zich ook een probleem vormen in het Con-
viso Smart systeem? 
Het Conviso Smart systeem is gebaseerd op een mengsel van het herbicide Conviso One en 
één (of meerdere) herbiciden met een ander werkingsmechanisme. Fenmedifam ("Betanal") 
is een ideale partner bij de eerste behandeling. Ook ethofumesaat ('Tramat') kan worden 
gebruikt, maar dit is geen ideale vervanging. Dimethenamide-P ("Frontier") wordt gebruikt 
tijdens de tweede behandeling. Het verlies van deze twee stoffen verzwakt de strategie zo-
wel wat betreft de doeltreffendheid als de beheersing van resistentie tegen ALS-herbiciden, 
maar verzwakt ook het klassieke FAR-systeem. 
 

Hoe zit het met toekomstige schieters van bieten van Smart Conviso rassen? 
Als u Conviso Smart bieten zaait, moet u heel voorzichtig zijn en bieten die schieters vormen 
op tijd, en regelmatig, verwijderen voordat ze bloeien. Het Conviso Smart systeem is mo-
menteel interessant voor percelen waarop door het verleden een sterke aanwezigheid van 
schieters zichtbaar is. Maar op de dag dat een Conviso Smart biet zaad produceert, stort dit 
systeem in omdat deze schieters niet langer bestreden kunnen worden met ALS-herbiciden. 
Daarom moet je voorzichtig zijn met schieters in de bietenteelt, maar ook in de volgende 
culturen (granen, ...) waar hergroei zou kunnen optreden. Bij hergroei in deze gewassen,  
moeten ze handmatig of met een niet-ALS herbicide verwijderd worden om ze te vernieti-
gen. 
 

Is het beter om te ploegen na Conviso One toepassingen voor de inzaai van tarwe? 
Nee, graangewassen kunnen zonder probleem worden ingezaaid in een niet geploegd sys-
teem na met Conviso One behandelde bieten. Hetzelfde geldt niet voor aardappelen en vlas, 
waar ploegen zeker aanbevolen is. U kunt Phytoweb raadplegen voor meer informatie. 
Het is belangrijk om op te merken dat u in een graangewas zonder grondbewerking zeer 
voorzichtig moet zijn met de hergroei van "Smart" bieten en deze moet verwijderen met 
herbiciden met een niet-ALS werkingsmechanisme! 
 

Zou de invoering van lokale bespuitingen (rijbespuiting, spot spraying), in combina-
tie met mechanische onkruidbestrijding, het mogelijk maken bepaalde werkzame 
stoffen (herbiciden) te "sparen"? 
Dit zijn zeer interessante technieken om de hoeveelheden herbiciden in gewassen te beper-
ken. De behandeling in de rij met een dop boven elke rij bestaat. Sommige fabrikanten tes-
ten deze systemen over zeer grote breedtes (30 m) en blijven toch doeltreffend en nauwkeu-
rig. Er moet zeer laag op de rij worden gespoten, wat goed werkt bij kleine breedtes of op 
zeer vlakke percelen. 
 

Heeft het zin om eind augustus, de melganzenvoet uit te trekken op een redelijk be-
smet perceel (eerder was dit niet mogelijk omdat het te droog was en er geen on-
kruidplukker op basis van banden beschikbaar was)? 
Het zo laat verwijderen van melganzenvoet van meer dan 1,5 m hoog kan nuttig zijn om het 
effect op de opbrengst voor het gewas te beperken. Vaak zijn er op dat moment al veel le-
vensvatbare zaden gevormd en hebben ze zich reeds verspreid over het veld. In 2022 was de 
grond zodanig droog dat een interventie met een onkruidplukker in augustus moeilijk was 
en de melganzenvoet niet ontworteld konden worden. Het is beter om eerder in te grijpen. 
 

Is het beter om ’s ochtends of om 22.00 uur te wieden? -Hoe zit het met lage volumes, 
hoeveel l/ha voor een ideale onkruidbestrijding? In uw proeven, hoeveel l/ha wordt er 
gebruikt? 
De huidmondjes van de planten gaan open bij toenemende hygrometrie en bij hoge hygro-
metrie wordt ook de cuticula dunner, waardoor de herbiciden beter kunnen doordringen. Als 
de behandelingen onder deze omstandigheden worden uitgevoerd, zullen ze effectief zijn. 
In het algemeen komen deze omstandigheden vaker voor in de vroege ochtend. 

Met het gebruik van 75 en 90% driftreducerende doppen is een watervolume van 200 liter 
aanbevolen. Het KBIVB gebruikt 90% driftreducerende doppen in de proeven met een vo-
lume van 250 à 300 liter water. 
 

Wat gebruik ik om mijn 20m bufferzone in Conviso One te behandelen? Hoe behandel 
ik mijn bufferzone van 30m (in het kader van Spyrale)? 
De bufferzones op de etiketten van de producten maken deel uit van hun goedkeuring. Als u 
voor deze producten kiest, moet u de bufferzones respecteren. Vergeet niet dat ook regiona-
le bufferzones (bv. waterlopen) gerespecteerd moeten worden. 
 

Wat is de doeltreffendheid bij een toepassing met 75-90% driftreductie? 
Sinds 1 januari 2023 zijn bespuitingen met (minimaal) 70% driftreductie verplicht in Vlaande-
ren, minimaal 50% in Wallonië. Vanaf 2026 legt Vlaanderen een driftreductie van 90% op. 
Het is vooral bij de bestrijding van kleine onkruiden dat er problemen op vlak van efficiëntie 
kunnen ontstaan door over te schakelen op 75 of 90% driftreductie. Om een goed sproei-
beeld en dus een goede dekking van het product te verkrijgen, vereisen deze doppen meest-
al een voldoende hoge druk (soms 5-6 bar) en bijgevolg een verhoogd volume. 
Uit proeven in 2019 is gebleken dat voor doppen van 75% of 90% driftreductie een efficiën-
tie van minder dan 80% werd teruggevonden bij 2 bar, maar een efficiëntie van 95% bij 5 
bar. Deze conclusies gelden voor spuitmengsels van 180 en 250 liter. Het belangrijkste is om 
de juiste druk te gebruiken. 

Heeft u ooit een verschil getest tussen doppen op 50 cm en 25 cm afstand op de effec-
tiviteit van behandelingen?  
In al onze proeven is de afstand tussen de doppen 45 cm om micropercelen van 2,7 m te 
bespuiten. We hebben nog geen proeven uitgevoerd met verschillende afstanden tussen de 
doppen. 
 

Moet men behandelen als de bladeren plat op de grond liggen door droogte? 
Als u wilt behandelen, is het belangrijk dat er voldoende relatieve vochtigheid is. Als de bla-
deren op de grond liggen, zijn de bieten niet in staat het product op te nemen. In dit geval is 
het beter een paar dagen te wachten tot de omstandigheden beter zijn. Verschillende blad-
ziekten zoals cercospora hebben vocht nodig voor hun verspreiding. In deze periode zal dus 
de ontwikkeling van deze ziekte trager zijn. 
 

Voor het opslaan van koolstof in de bodem wordt niet ploegen aanbevolen. Voor cer-
cospora en vergelingsziekte daarentegen wordt er juist wel aanbevolen te ploegen? 
Het is waar dat sommige teelttechnieken elkaar tegenspreken, afhankelijk van het doel dat je 
wilt bereiken. Het is inderdaad interessant om te ploegen in de context van cercospora en 
vergelingsziekte aangezien de bieten die op het veld blijven liggen na de rooi een bron van 
infectie kunnen zijn voor het volgende seizoen. 
 

Onkruidbestrijding 
 
 
Safari: wordt het product van de markt gehaald? Zoals Bonalan? 
Triflusulfuron-methyl, de werkzame stof in Safari, wordt binnenkort op Europees niveau her-
zien. Deze stof heeft niet echt een goed profiel. Er wordt verwacht dat deze stof niet zal ver-
lengd worden en dus in de komende jaren niet meer gebruikt kan worden, hoewel er op dit 
ogenblik nog geen beslissing bekend is. In ieder geval zal de stof nog beschikbaar zijn voor 
2023 en 2024. Safari is het enige systemische herbicide dat we in het FAR-systeem hebben 
voor bieten, maar ook voor cichorei. 
 

Doet u onderzoek naar een terugtrekking van bonalan binnen de cichoreiteelt? 
Het besluit om benfluralin (het actieve bestanddeel van Bonalan) uit de handel te nemen is 
pas enkele weken geleden genomen. Hoewel de data nog niet bekend zijn, is het gebruik 
van Bonalan door cichoreitelers verzekerd voor 2023 en 2024. Voor de volgende jaren zal het 
gebruik van Bonalan alleen mogelijk zijn indien wij voor 2025 en de daaropvolgende jaren 
een noodtoelating krijgen. Er worden proeven uitgevoerd met partners binnen « PVBC cicho-
rei » om oplossingen te vinden voor deze terugtrekking. 
 

Testen jullie het inwerken van producten vóór het zaaien, zoals Kezuro of quinmerac? 
Quinmerac wordt gecombineerd met metamitron (Kezuro, Gotix Queen) of dimethenamide-
P (Tanaris). Alleen de combinatie met metamitron is toegestaan in vooropkomst. Quinmerac 
is interessant op schermbloemigen, maar is gevoelig voor gebrek aan bodemvocht.  
Wij hebben Kezuro/Goltix Queen getest in vooropkomst en na-opkomst, de twee erkende 
toepassingsmethodes voor dit product. Wij hebben het product niet getest bij een inwerking 
voor de zaai. 
 

Doet onkruidbestrijding met een wiedeg de effectiviteit van een eerdere toepassing 
met venzar of frontier teniet? 
Vaak wordt gezegd dat mechanisch wieden de werking van alle toegepaste wortelgewassen 
teniet zou doen. We hebben nu verschillende jaren proeven gedaan met gecombineerde 
onkruidbestrijding, waarbij we de chemische onkruidbestrijding van FAR 3 of 4 vervangen 
hebben door een mechanische doorgang (wiedeg of schoffel). Als het jaar gunstig is voor 
vroege kieming van onkruid, dan kunnen we soms zonder een laatste wortelherbicide (bv. 
Frontier of Venzar) aan het einde van de onkruidbestrijding. Anderzijds, de laatste jaren wa-
ren gunstiger voor het laat opkomen van onkruid en in dat geval hebben wij geconstateerd 
dat een laatste behandeling met een wortelherbicide na de mechanische doorgangen nuttig 
is, zolang deze niet te laat wordt uitgevoerd. Een mechanische doorgang na deze laatste 
wortelherbicide is nuttig als er nieuwe onkruiden verschijnen, en zal efficiënter zijn dan een 
chemische behandeling die de onkruiden onder de bietenbladeren niet zal bereiken vanwe-
ge de gevorderde bodembedekking. 
 

Is een vooropkomstbehandeling altijd raadzaam en indien ja, in welke gevallen? Wel-
ke producten moeten er gebruikt worden? 
Helemaal niet, in de meeste gevallen is vooropkomst niet essentieel of zelfs niet aanbevolen. 
Het is zeker niet aan te raden bij droog weer. Het is beter om herbiciden in kleinere, herhaal-
de dosissen na opkomst toe te passen. Als u een veld hebt met een sterke aanwezigheid van 
schermbloemigen (hondspeterselie en gevlekte scheerling) dan zal een vooropkomstbehan-
deling met een product dat quinmerac bevat (Kezuro, Goltix Queen) waarschijnlijk helpen. 
Bij het Conviso Smart systeem is vooropkomst in ieder geval niet nodig. 
 

Kunt u verduidelijken tot welke familie Kezuro behoort? Is het een nieuw product om 
Betanal te vervangen? 
Kezuro is een combinatie van metamitron ("Goltix") en quinmerac. Het is een herbicide met 
hoofdzakelijk een wortelwerking (metamitron werkt ook gedeeltelijk via het blad). Het ver-
vangt Betanal niet, dat een bladherbicide is. 
 

Zal het verdwijnen van Betanal en Frontier zich ook een probleem vormen in het Con-
viso Smart systeem? 
Het Conviso Smart systeem is gebaseerd op een mengsel van het herbicide Conviso One en 
één (of meerdere) herbiciden met een ander werkingsmechanisme. Fenmedifam ("Betanal") 
is een ideale partner bij de eerste behandeling. Ook ethofumesaat ('Tramat') kan worden 
gebruikt, maar dit is geen ideale vervanging. Dimethenamide-P ("Frontier") wordt gebruikt 
tijdens de tweede behandeling. Het verlies van deze twee stoffen verzwakt de strategie zo-
wel wat betreft de doeltreffendheid als de beheersing van resistentie tegen ALS-herbiciden, 
maar verzwakt ook het klassieke FAR-systeem. 
 

Hoe zit het met toekomstige schieters van bieten van Smart Conviso rassen? 
Als u Conviso Smart bieten zaait, moet u heel voorzichtig zijn en bieten die schieters vormen 
op tijd, en regelmatig, verwijderen voordat ze bloeien. Het Conviso Smart systeem is mo-
menteel interessant voor percelen waarop door het verleden een sterke aanwezigheid van 
schieters zichtbaar is. Maar op de dag dat een Conviso Smart biet zaad produceert, stort dit 
systeem in omdat deze schieters niet langer bestreden kunnen worden met ALS-herbiciden. 
Daarom moet je voorzichtig zijn met schieters in de bietenteelt, maar ook in de volgende 
culturen (granen, ...) waar hergroei zou kunnen optreden. Bij hergroei in deze gewassen,  
moeten ze handmatig of met een niet-ALS herbicide verwijderd worden om ze te vernieti-
gen. 
 

Is het beter om te ploegen na Conviso One toepassingen voor de inzaai van tarwe? 
Nee, graangewassen kunnen zonder probleem worden ingezaaid in een niet geploegd sys-
teem na met Conviso One behandelde bieten. Hetzelfde geldt niet voor aardappelen en vlas, 
waar ploegen zeker aanbevolen is. U kunt Phytoweb raadplegen voor meer informatie. 
Het is belangrijk om op te merken dat u in een graangewas zonder grondbewerking zeer 
voorzichtig moet zijn met de hergroei van "Smart" bieten en deze moet verwijderen met 
herbiciden met een niet-ALS werkingsmechanisme! 
 

Zou de invoering van lokale bespuitingen (rijbespuiting, spot spraying), in combina-
tie met mechanische onkruidbestrijding, het mogelijk maken bepaalde werkzame 
stoffen (herbiciden) te "sparen"? 
Dit zijn zeer interessante technieken om de hoeveelheden herbiciden in gewassen te beper-
ken. De behandeling in de rij met een dop boven elke rij bestaat. Sommige fabrikanten tes-
ten deze systemen over zeer grote breedtes (30 m) en blijven toch doeltreffend en nauwkeu-
rig. Er moet zeer laag op de rij worden gespoten, wat goed werkt bij kleine breedtes of op 
zeer vlakke percelen. 
 

Heeft het zin om eind augustus, de melganzenvoet uit te trekken op een redelijk be-
smet perceel (eerder was dit niet mogelijk omdat het te droog was en er geen on-
kruidplukker op basis van banden beschikbaar was)? 
Het zo laat verwijderen van melganzenvoet van meer dan 1,5 m hoog kan nuttig zijn om het 
effect op de opbrengst voor het gewas te beperken. Vaak zijn er op dat moment al veel le-
vensvatbare zaden gevormd en hebben ze zich reeds verspreid over het veld. In 2022 was de 
grond zodanig droog dat een interventie met een onkruidplukker in augustus moeilijk was 
en de melganzenvoet niet ontworteld konden worden. Het is beter om eerder in te grijpen. 
 

Is het beter om ’s ochtends of om 22.00 uur te wieden? -Hoe zit het met lage volumes, 
hoeveel l/ha voor een ideale onkruidbestrijding? In uw proeven, hoeveel l/ha wordt er 
gebruikt? 
De huidmondjes van de planten gaan open bij toenemende hygrometrie en bij hoge hygro-
metrie wordt ook de cuticula dunner, waardoor de herbiciden beter kunnen doordringen. Als 
de behandelingen onder deze omstandigheden worden uitgevoerd, zullen ze effectief zijn. 
In het algemeen komen deze omstandigheden vaker voor in de vroege ochtend. 

Met het gebruik van 75 en 90% driftreducerende doppen is een watervolume van 200 liter 
aanbevolen. Het KBIVB gebruikt 90% driftreducerende doppen in de proeven met een vo-
lume van 250 à 300 liter water. 
 

Wat gebruik ik om mijn 20m bufferzone in Conviso One te behandelen? Hoe behandel 
ik mijn bufferzone van 30m (in het kader van Spyrale)? 
De bufferzones op de etiketten van de producten maken deel uit van hun goedkeuring. Als u 
voor deze producten kiest, moet u de bufferzones respecteren. Vergeet niet dat ook regiona-
le bufferzones (bv. waterlopen) gerespecteerd moeten worden. 
 

Wat is de doeltreffendheid bij een toepassing met 75-90% driftreductie? 
Sinds 1 januari 2023 zijn bespuitingen met (minimaal) 70% driftreductie verplicht in Vlaande-
ren, minimaal 50% in Wallonië. Vanaf 2026 legt Vlaanderen een driftreductie van 90% op. 
Het is vooral bij de bestrijding van kleine onkruiden dat er problemen op vlak van efficiëntie 
kunnen ontstaan door over te schakelen op 75 of 90% driftreductie. Om een goed sproei-
beeld en dus een goede dekking van het product te verkrijgen, vereisen deze doppen meest-
al een voldoende hoge druk (soms 5-6 bar) en bijgevolg een verhoogd volume. 
Uit proeven in 2019 is gebleken dat voor doppen van 75% of 90% driftreductie een efficiën-
tie van minder dan 80% werd teruggevonden bij 2 bar, maar een efficiëntie van 95% bij 5 
bar. Deze conclusies gelden voor spuitmengsels van 180 en 250 liter. Het belangrijkste is om 
de juiste druk te gebruiken. 

Heeft u ooit een verschil getest tussen doppen op 50 cm en 25 cm afstand op de effec-
tiviteit van behandelingen?  
In al onze proeven is de afstand tussen de doppen 45 cm om micropercelen van 2,7 m te 
bespuiten. We hebben nog geen proeven uitgevoerd met verschillende afstanden tussen de 
doppen. 
 

Moet men behandelen als de bladeren plat op de grond liggen door droogte? 
Als u wilt behandelen, is het belangrijk dat er voldoende relatieve vochtigheid is. Als de bla-
deren op de grond liggen, zijn de bieten niet in staat het product op te nemen. In dit geval is 
het beter een paar dagen te wachten tot de omstandigheden beter zijn. Verschillende blad-
ziekten zoals cercospora hebben vocht nodig voor hun verspreiding. In deze periode zal dus 
de ontwikkeling van deze ziekte trager zijn. 
 

Voor het opslaan van koolstof in de bodem wordt niet ploegen aanbevolen. Voor cer-
cospora en vergelingsziekte daarentegen wordt er juist wel aanbevolen te ploegen? 
Het is waar dat sommige teelttechnieken elkaar tegenspreken, afhankelijk van het doel dat je 
wilt bereiken. Het is inderdaad interessant om te ploegen in de context van cercospora en 
vergelingsziekte aangezien de bieten die op het veld blijven liggen na de rooi een bron van 
infectie kunnen zijn voor het volgende seizoen. 
 

Onkruidbestrijding 
 
 
Safari: wordt het product van de markt gehaald? Zoals Bonalan? 
Triflusulfuron-methyl, de werkzame stof in Safari, wordt binnenkort op Europees niveau her-
zien. Deze stof heeft niet echt een goed profiel. Er wordt verwacht dat deze stof niet zal ver-
lengd worden en dus in de komende jaren niet meer gebruikt kan worden, hoewel er op dit 
ogenblik nog geen beslissing bekend is. In ieder geval zal de stof nog beschikbaar zijn voor 
2023 en 2024. Safari is het enige systemische herbicide dat we in het FAR-systeem hebben 
voor bieten, maar ook voor cichorei. 
 

Doet u onderzoek naar een terugtrekking van bonalan binnen de cichoreiteelt? 
Het besluit om benfluralin (het actieve bestanddeel van Bonalan) uit de handel te nemen is 
pas enkele weken geleden genomen. Hoewel de data nog niet bekend zijn, is het gebruik 
van Bonalan door cichoreitelers verzekerd voor 2023 en 2024. Voor de volgende jaren zal het 
gebruik van Bonalan alleen mogelijk zijn indien wij voor 2025 en de daaropvolgende jaren 
een noodtoelating krijgen. Er worden proeven uitgevoerd met partners binnen « PVBC cicho-
rei » om oplossingen te vinden voor deze terugtrekking. 
 

Testen jullie het inwerken van producten vóór het zaaien, zoals Kezuro of quinmerac? 
Quinmerac wordt gecombineerd met metamitron (Kezuro, Gotix Queen) of dimethenamide-
P (Tanaris). Alleen de combinatie met metamitron is toegestaan in vooropkomst. Quinmerac 
is interessant op schermbloemigen, maar is gevoelig voor gebrek aan bodemvocht.  
Wij hebben Kezuro/Goltix Queen getest in vooropkomst en na-opkomst, de twee erkende 
toepassingsmethodes voor dit product. Wij hebben het product niet getest bij een inwerking 
voor de zaai. 
 

Doet onkruidbestrijding met een wiedeg de effectiviteit van een eerdere toepassing 
met venzar of frontier teniet? 
Vaak wordt gezegd dat mechanisch wieden de werking van alle toegepaste wortelgewassen 
teniet zou doen. We hebben nu verschillende jaren proeven gedaan met gecombineerde 
onkruidbestrijding, waarbij we de chemische onkruidbestrijding van FAR 3 of 4 vervangen 
hebben door een mechanische doorgang (wiedeg of schoffel). Als het jaar gunstig is voor 
vroege kieming van onkruid, dan kunnen we soms zonder een laatste wortelherbicide (bv. 
Frontier of Venzar) aan het einde van de onkruidbestrijding. Anderzijds, de laatste jaren wa-
ren gunstiger voor het laat opkomen van onkruid en in dat geval hebben wij geconstateerd 
dat een laatste behandeling met een wortelherbicide na de mechanische doorgangen nuttig 
is, zolang deze niet te laat wordt uitgevoerd. Een mechanische doorgang na deze laatste 
wortelherbicide is nuttig als er nieuwe onkruiden verschijnen, en zal efficiënter zijn dan een 
chemische behandeling die de onkruiden onder de bietenbladeren niet zal bereiken vanwe-
ge de gevorderde bodembedekking. 
 

Is een vooropkomstbehandeling altijd raadzaam en indien ja, in welke gevallen? Wel-
ke producten moeten er gebruikt worden? 
Helemaal niet, in de meeste gevallen is vooropkomst niet essentieel of zelfs niet aanbevolen. 
Het is zeker niet aan te raden bij droog weer. Het is beter om herbiciden in kleinere, herhaal-
de dosissen na opkomst toe te passen. Als u een veld hebt met een sterke aanwezigheid van 
schermbloemigen (hondspeterselie en gevlekte scheerling) dan zal een vooropkomstbehan-
deling met een product dat quinmerac bevat (Kezuro, Goltix Queen) waarschijnlijk helpen. 
Bij het Conviso Smart systeem is vooropkomst in ieder geval niet nodig. 
 

Kunt u verduidelijken tot welke familie Kezuro behoort? Is het een nieuw product om 
Betanal te vervangen? 
Kezuro is een combinatie van metamitron ("Goltix") en quinmerac. Het is een herbicide met 
hoofdzakelijk een wortelwerking (metamitron werkt ook gedeeltelijk via het blad). Het ver-
vangt Betanal niet, dat een bladherbicide is. 
 

Zal het verdwijnen van Betanal en Frontier zich ook een probleem vormen in het Con-
viso Smart systeem? 
Het Conviso Smart systeem is gebaseerd op een mengsel van het herbicide Conviso One en 
één (of meerdere) herbiciden met een ander werkingsmechanisme. Fenmedifam ("Betanal") 
is een ideale partner bij de eerste behandeling. Ook ethofumesaat ('Tramat') kan worden 
gebruikt, maar dit is geen ideale vervanging. Dimethenamide-P ("Frontier") wordt gebruikt 
tijdens de tweede behandeling. Het verlies van deze twee stoffen verzwakt de strategie zo-
wel wat betreft de doeltreffendheid als de beheersing van resistentie tegen ALS-herbiciden, 
maar verzwakt ook het klassieke FAR-systeem. 
 

Hoe zit het met toekomstige schieters van bieten van Smart Conviso rassen? 
Als u Conviso Smart bieten zaait, moet u heel voorzichtig zijn en bieten die schieters vormen 
op tijd, en regelmatig, verwijderen voordat ze bloeien. Het Conviso Smart systeem is mo-
menteel interessant voor percelen waarop door het verleden een sterke aanwezigheid van 
schieters zichtbaar is. Maar op de dag dat een Conviso Smart biet zaad produceert, stort dit 
systeem in omdat deze schieters niet langer bestreden kunnen worden met ALS-herbiciden. 
Daarom moet je voorzichtig zijn met schieters in de bietenteelt, maar ook in de volgende 
culturen (granen, ...) waar hergroei zou kunnen optreden. Bij hergroei in deze gewassen,  
moeten ze handmatig of met een niet-ALS herbicide verwijderd worden om ze te vernieti-
gen. 
 

Is het beter om te ploegen na Conviso One toepassingen voor de inzaai van tarwe? 
Nee, graangewassen kunnen zonder probleem worden ingezaaid in een niet geploegd sys-
teem na met Conviso One behandelde bieten. Hetzelfde geldt niet voor aardappelen en vlas, 
waar ploegen zeker aanbevolen is. U kunt Phytoweb raadplegen voor meer informatie. 
Het is belangrijk om op te merken dat u in een graangewas zonder grondbewerking zeer 
voorzichtig moet zijn met de hergroei van "Smart" bieten en deze moet verwijderen met 
herbiciden met een niet-ALS werkingsmechanisme! 
 

Zou de invoering van lokale bespuitingen (rijbespuiting, spot spraying), in combina-
tie met mechanische onkruidbestrijding, het mogelijk maken bepaalde werkzame 
stoffen (herbiciden) te "sparen"? 
Dit zijn zeer interessante technieken om de hoeveelheden herbiciden in gewassen te beper-
ken. De behandeling in de rij met een dop boven elke rij bestaat. Sommige fabrikanten tes-
ten deze systemen over zeer grote breedtes (30 m) en blijven toch doeltreffend en nauwkeu-
rig. Er moet zeer laag op de rij worden gespoten, wat goed werkt bij kleine breedtes of op 
zeer vlakke percelen. 
 

Heeft het zin om eind augustus, de melganzenvoet uit te trekken op een redelijk be-
smet perceel (eerder was dit niet mogelijk omdat het te droog was en er geen on-
kruidplukker op basis van banden beschikbaar was)? 
Het zo laat verwijderen van melganzenvoet van meer dan 1,5 m hoog kan nuttig zijn om het 
effect op de opbrengst voor het gewas te beperken. Vaak zijn er op dat moment al veel le-
vensvatbare zaden gevormd en hebben ze zich reeds verspreid over het veld. In 2022 was de 
grond zodanig droog dat een interventie met een onkruidplukker in augustus moeilijk was 
en de melganzenvoet niet ontworteld konden worden. Het is beter om eerder in te grijpen. 
 

Is het beter om ’s ochtends of om 22.00 uur te wieden? -Hoe zit het met lage volumes, 
hoeveel l/ha voor een ideale onkruidbestrijding? In uw proeven, hoeveel l/ha wordt er 
gebruikt? 
De huidmondjes van de planten gaan open bij toenemende hygrometrie en bij hoge hygro-
metrie wordt ook de cuticula dunner, waardoor de herbiciden beter kunnen doordringen. Als 
de behandelingen onder deze omstandigheden worden uitgevoerd, zullen ze effectief zijn. 
In het algemeen komen deze omstandigheden vaker voor in de vroege ochtend. 

Met het gebruik van 75 en 90% driftreducerende doppen is een watervolume van 200 liter 
aanbevolen. Het KBIVB gebruikt 90% driftreducerende doppen in de proeven met een vo-
lume van 250 à 300 liter water. 
 

Wat gebruik ik om mijn 20m bufferzone in Conviso One te behandelen? Hoe behandel 
ik mijn bufferzone van 30m (in het kader van Spyrale)? 
De bufferzones op de etiketten van de producten maken deel uit van hun goedkeuring. Als u 
voor deze producten kiest, moet u de bufferzones respecteren. Vergeet niet dat ook regiona-
le bufferzones (bv. waterlopen) gerespecteerd moeten worden. 
 

Wat is de doeltreffendheid bij een toepassing met 75-90% driftreductie? 
Sinds 1 januari 2023 zijn bespuitingen met (minimaal) 70% driftreductie verplicht in Vlaande-
ren, minimaal 50% in Wallonië. Vanaf 2026 legt Vlaanderen een driftreductie van 90% op. 
Het is vooral bij de bestrijding van kleine onkruiden dat er problemen op vlak van efficiëntie 
kunnen ontstaan door over te schakelen op 75 of 90% driftreductie. Om een goed sproei-
beeld en dus een goede dekking van het product te verkrijgen, vereisen deze doppen meest-
al een voldoende hoge druk (soms 5-6 bar) en bijgevolg een verhoogd volume. 
Uit proeven in 2019 is gebleken dat voor doppen van 75% of 90% driftreductie een efficiën-
tie van minder dan 80% werd teruggevonden bij 2 bar, maar een efficiëntie van 95% bij 5 
bar. Deze conclusies gelden voor spuitmengsels van 180 en 250 liter. Het belangrijkste is om 
de juiste druk te gebruiken. 

Heeft u ooit een verschil getest tussen doppen op 50 cm en 25 cm afstand op de effec-
tiviteit van behandelingen?  
In al onze proeven is de afstand tussen de doppen 45 cm om micropercelen van 2,7 m te 
bespuiten. We hebben nog geen proeven uitgevoerd met verschillende afstanden tussen de 
doppen. 
 

Moet men behandelen als de bladeren plat op de grond liggen door droogte? 
Als u wilt behandelen, is het belangrijk dat er voldoende relatieve vochtigheid is. Als de bla-
deren op de grond liggen, zijn de bieten niet in staat het product op te nemen. In dit geval is 
het beter een paar dagen te wachten tot de omstandigheden beter zijn. Verschillende blad-
ziekten zoals cercospora hebben vocht nodig voor hun verspreiding. In deze periode zal dus 
de ontwikkeling van deze ziekte trager zijn. 
 

Voor het opslaan van koolstof in de bodem wordt niet ploegen aanbevolen. Voor cer-
cospora en vergelingsziekte daarentegen wordt er juist wel aanbevolen te ploegen? 
Het is waar dat sommige teelttechnieken elkaar tegenspreken, afhankelijk van het doel dat je 
wilt bereiken. Het is inderdaad interessant om te ploegen in de context van cercospora en 
vergelingsziekte aangezien de bieten die op het veld blijven liggen na de rooi een bron van 
infectie kunnen zijn voor het volgende seizoen. 
 

Onkruidbestrijding 
 
 
Safari: wordt het product van de markt gehaald? Zoals Bonalan? 
Triflusulfuron-methyl, de werkzame stof in Safari, wordt binnenkort op Europees niveau her-
zien. Deze stof heeft niet echt een goed profiel. Er wordt verwacht dat deze stof niet zal ver-
lengd worden en dus in de komende jaren niet meer gebruikt kan worden, hoewel er op dit 
ogenblik nog geen beslissing bekend is. In ieder geval zal de stof nog beschikbaar zijn voor 
2023 en 2024. Safari is het enige systemische herbicide dat we in het FAR-systeem hebben 
voor bieten, maar ook voor cichorei. 
 

Doet u onderzoek naar een terugtrekking van bonalan binnen de cichoreiteelt? 
Het besluit om benfluralin (het actieve bestanddeel van Bonalan) uit de handel te nemen is 
pas enkele weken geleden genomen. Hoewel de data nog niet bekend zijn, is het gebruik 
van Bonalan door cichoreitelers verzekerd voor 2023 en 2024. Voor de volgende jaren zal het 
gebruik van Bonalan alleen mogelijk zijn indien wij voor 2025 en de daaropvolgende jaren 
een noodtoelating krijgen. Er worden proeven uitgevoerd met partners binnen « PVBC cicho-
rei » om oplossingen te vinden voor deze terugtrekking. 
 

Testen jullie het inwerken van producten vóór het zaaien, zoals Kezuro of quinmerac? 
Quinmerac wordt gecombineerd met metamitron (Kezuro, Gotix Queen) of dimethenamide-
P (Tanaris). Alleen de combinatie met metamitron is toegestaan in vooropkomst. Quinmerac 
is interessant op schermbloemigen, maar is gevoelig voor gebrek aan bodemvocht.  
Wij hebben Kezuro/Goltix Queen getest in vooropkomst en na-opkomst, de twee erkende 
toepassingsmethodes voor dit product. Wij hebben het product niet getest bij een inwerking 
voor de zaai. 
 

Doet onkruidbestrijding met een wiedeg de effectiviteit van een eerdere toepassing 
met venzar of frontier teniet? 
Vaak wordt gezegd dat mechanisch wieden de werking van alle toegepaste wortelgewassen 
teniet zou doen. We hebben nu verschillende jaren proeven gedaan met gecombineerde 
onkruidbestrijding, waarbij we de chemische onkruidbestrijding van FAR 3 of 4 vervangen 
hebben door een mechanische doorgang (wiedeg of schoffel). Als het jaar gunstig is voor 
vroege kieming van onkruid, dan kunnen we soms zonder een laatste wortelherbicide (bv. 
Frontier of Venzar) aan het einde van de onkruidbestrijding. Anderzijds, de laatste jaren wa-
ren gunstiger voor het laat opkomen van onkruid en in dat geval hebben wij geconstateerd 
dat een laatste behandeling met een wortelherbicide na de mechanische doorgangen nuttig 
is, zolang deze niet te laat wordt uitgevoerd. Een mechanische doorgang na deze laatste 
wortelherbicide is nuttig als er nieuwe onkruiden verschijnen, en zal efficiënter zijn dan een 
chemische behandeling die de onkruiden onder de bietenbladeren niet zal bereiken vanwe-
ge de gevorderde bodembedekking. 
 

Is een vooropkomstbehandeling altijd raadzaam en indien ja, in welke gevallen? Wel-
ke producten moeten er gebruikt worden? 
Helemaal niet, in de meeste gevallen is vooropkomst niet essentieel of zelfs niet aanbevolen. 
Het is zeker niet aan te raden bij droog weer. Het is beter om herbiciden in kleinere, herhaal-
de dosissen na opkomst toe te passen. Als u een veld hebt met een sterke aanwezigheid van 
schermbloemigen (hondspeterselie en gevlekte scheerling) dan zal een vooropkomstbehan-
deling met een product dat quinmerac bevat (Kezuro, Goltix Queen) waarschijnlijk helpen. 
Bij het Conviso Smart systeem is vooropkomst in ieder geval niet nodig. 
 

Kunt u verduidelijken tot welke familie Kezuro behoort? Is het een nieuw product om 
Betanal te vervangen? 
Kezuro is een combinatie van metamitron ("Goltix") en quinmerac. Het is een herbicide met 
hoofdzakelijk een wortelwerking (metamitron werkt ook gedeeltelijk via het blad). Het ver-
vangt Betanal niet, dat een bladherbicide is. 
 

Zal het verdwijnen van Betanal en Frontier zich ook een probleem vormen in het Con-
viso Smart systeem? 
Het Conviso Smart systeem is gebaseerd op een mengsel van het herbicide Conviso One en 
één (of meerdere) herbiciden met een ander werkingsmechanisme. Fenmedifam ("Betanal") 
is een ideale partner bij de eerste behandeling. Ook ethofumesaat ('Tramat') kan worden 
gebruikt, maar dit is geen ideale vervanging. Dimethenamide-P ("Frontier") wordt gebruikt 
tijdens de tweede behandeling. Het verlies van deze twee stoffen verzwakt de strategie zo-
wel wat betreft de doeltreffendheid als de beheersing van resistentie tegen ALS-herbiciden, 
maar verzwakt ook het klassieke FAR-systeem. 
 

Hoe zit het met toekomstige schieters van bieten van Smart Conviso rassen? 
Als u Conviso Smart bieten zaait, moet u heel voorzichtig zijn en bieten die schieters vormen 
op tijd, en regelmatig, verwijderen voordat ze bloeien. Het Conviso Smart systeem is mo-
menteel interessant voor percelen waarop door het verleden een sterke aanwezigheid van 
schieters zichtbaar is. Maar op de dag dat een Conviso Smart biet zaad produceert, stort dit 
systeem in omdat deze schieters niet langer bestreden kunnen worden met ALS-herbiciden. 
Daarom moet je voorzichtig zijn met schieters in de bietenteelt, maar ook in de volgende 
culturen (granen, ...) waar hergroei zou kunnen optreden. Bij hergroei in deze gewassen,  
moeten ze handmatig of met een niet-ALS herbicide verwijderd worden om ze te vernieti-
gen. 
 

Is het beter om te ploegen na Conviso One toepassingen voor de inzaai van tarwe? 
Nee, graangewassen kunnen zonder probleem worden ingezaaid in een niet geploegd sys-
teem na met Conviso One behandelde bieten. Hetzelfde geldt niet voor aardappelen en vlas, 
waar ploegen zeker aanbevolen is. U kunt Phytoweb raadplegen voor meer informatie. 
Het is belangrijk om op te merken dat u in een graangewas zonder grondbewerking zeer 
voorzichtig moet zijn met de hergroei van "Smart" bieten en deze moet verwijderen met 
herbiciden met een niet-ALS werkingsmechanisme! 
 

Zou de invoering van lokale bespuitingen (rijbespuiting, spot spraying), in combina-
tie met mechanische onkruidbestrijding, het mogelijk maken bepaalde werkzame 
stoffen (herbiciden) te "sparen"? 
Dit zijn zeer interessante technieken om de hoeveelheden herbiciden in gewassen te beper-
ken. De behandeling in de rij met een dop boven elke rij bestaat. Sommige fabrikanten tes-
ten deze systemen over zeer grote breedtes (30 m) en blijven toch doeltreffend en nauwkeu-
rig. Er moet zeer laag op de rij worden gespoten, wat goed werkt bij kleine breedtes of op 
zeer vlakke percelen. 
 

Heeft het zin om eind augustus, de melganzenvoet uit te trekken op een redelijk be-
smet perceel (eerder was dit niet mogelijk omdat het te droog was en er geen on-
kruidplukker op basis van banden beschikbaar was)? 
Het zo laat verwijderen van melganzenvoet van meer dan 1,5 m hoog kan nuttig zijn om het 
effect op de opbrengst voor het gewas te beperken. Vaak zijn er op dat moment al veel le-
vensvatbare zaden gevormd en hebben ze zich reeds verspreid over het veld. In 2022 was de 
grond zodanig droog dat een interventie met een onkruidplukker in augustus moeilijk was 
en de melganzenvoet niet ontworteld konden worden. Het is beter om eerder in te grijpen. 
 

Is het beter om ’s ochtends of om 22.00 uur te wieden? -Hoe zit het met lage volumes, 
hoeveel l/ha voor een ideale onkruidbestrijding? In uw proeven, hoeveel l/ha wordt er 
gebruikt? 
De huidmondjes van de planten gaan open bij toenemende hygrometrie en bij hoge hygro-
metrie wordt ook de cuticula dunner, waardoor de herbiciden beter kunnen doordringen. Als 
de behandelingen onder deze omstandigheden worden uitgevoerd, zullen ze effectief zijn. 
In het algemeen komen deze omstandigheden vaker voor in de vroege ochtend. 

Met het gebruik van 75 en 90% driftreducerende doppen is een watervolume van 200 liter 
aanbevolen. Het KBIVB gebruikt 90% driftreducerende doppen in de proeven met een vo-
lume van 250 à 300 liter water. 
 

Wat gebruik ik om mijn 20m bufferzone in Conviso One te behandelen? Hoe behandel 
ik mijn bufferzone van 30m (in het kader van Spyrale)? 
De bufferzones op de etiketten van de producten maken deel uit van hun goedkeuring. Als u 
voor deze producten kiest, moet u de bufferzones respecteren. Vergeet niet dat ook regiona-
le bufferzones (bv. waterlopen) gerespecteerd moeten worden. 
 

Wat is de doeltreffendheid bij een toepassing met 75-90% driftreductie? 
Sinds 1 januari 2023 zijn bespuitingen met (minimaal) 70% driftreductie verplicht in Vlaande-
ren, minimaal 50% in Wallonië. Vanaf 2026 legt Vlaanderen een driftreductie van 90% op. 
Het is vooral bij de bestrijding van kleine onkruiden dat er problemen op vlak van efficiëntie 
kunnen ontstaan door over te schakelen op 75 of 90% driftreductie. Om een goed sproei-
beeld en dus een goede dekking van het product te verkrijgen, vereisen deze doppen meest-
al een voldoende hoge druk (soms 5-6 bar) en bijgevolg een verhoogd volume. 
Uit proeven in 2019 is gebleken dat voor doppen van 75% of 90% driftreductie een efficiën-
tie van minder dan 80% werd teruggevonden bij 2 bar, maar een efficiëntie van 95% bij 5 
bar. Deze conclusies gelden voor spuitmengsels van 180 en 250 liter. Het belangrijkste is om 
de juiste druk te gebruiken. 

Heeft u ooit een verschil getest tussen doppen op 50 cm en 25 cm afstand op de effec-
tiviteit van behandelingen?  
In al onze proeven is de afstand tussen de doppen 45 cm om micropercelen van 2,7 m te 
bespuiten. We hebben nog geen proeven uitgevoerd met verschillende afstanden tussen de 
doppen. 
 

Moet men behandelen als de bladeren plat op de grond liggen door droogte? 
Als u wilt behandelen, is het belangrijk dat er voldoende relatieve vochtigheid is. Als de bla-
deren op de grond liggen, zijn de bieten niet in staat het product op te nemen. In dit geval is 
het beter een paar dagen te wachten tot de omstandigheden beter zijn. Verschillende blad-
ziekten zoals cercospora hebben vocht nodig voor hun verspreiding. In deze periode zal dus 
de ontwikkeling van deze ziekte trager zijn. 
 

Voor het opslaan van koolstof in de bodem wordt niet ploegen aanbevolen. Voor cer-
cospora en vergelingsziekte daarentegen wordt er juist wel aanbevolen te ploegen? 
Het is waar dat sommige teelttechnieken elkaar tegenspreken, afhankelijk van het doel dat je 
wilt bereiken. Het is inderdaad interessant om te ploegen in de context van cercospora en 
vergelingsziekte aangezien de bieten die op het veld blijven liggen na de rooi een bron van 
infectie kunnen zijn voor het volgende seizoen. 
 

Onkruidbestrijding 
 
 
Safari: wordt het product van de markt gehaald? Zoals Bonalan? 
Triflusulfuron-methyl, de werkzame stof in Safari, wordt binnenkort op Europees niveau her-
zien. Deze stof heeft niet echt een goed profiel. Er wordt verwacht dat deze stof niet zal ver-
lengd worden en dus in de komende jaren niet meer gebruikt kan worden, hoewel er op dit 
ogenblik nog geen beslissing bekend is. In ieder geval zal de stof nog beschikbaar zijn voor 
2023 en 2024. Safari is het enige systemische herbicide dat we in het FAR-systeem hebben 
voor bieten, maar ook voor cichorei. 
 

Doet u onderzoek naar een terugtrekking van bonalan binnen de cichoreiteelt? 
Het besluit om benfluralin (het actieve bestanddeel van Bonalan) uit de handel te nemen is 
pas enkele weken geleden genomen. Hoewel de data nog niet bekend zijn, is het gebruik 
van Bonalan door cichoreitelers verzekerd voor 2023 en 2024. Voor de volgende jaren zal het 
gebruik van Bonalan alleen mogelijk zijn indien wij voor 2025 en de daaropvolgende jaren 
een noodtoelating krijgen. Er worden proeven uitgevoerd met partners binnen « PVBC cicho-
rei » om oplossingen te vinden voor deze terugtrekking. 
 

Testen jullie het inwerken van producten vóór het zaaien, zoals Kezuro of quinmerac? 
Quinmerac wordt gecombineerd met metamitron (Kezuro, Gotix Queen) of dimethenamide-
P (Tanaris). Alleen de combinatie met metamitron is toegestaan in vooropkomst. Quinmerac 
is interessant op schermbloemigen, maar is gevoelig voor gebrek aan bodemvocht.  
Wij hebben Kezuro/Goltix Queen getest in vooropkomst en na-opkomst, de twee erkende 
toepassingsmethodes voor dit product. Wij hebben het product niet getest bij een inwerking 
voor de zaai. 
 

Doet onkruidbestrijding met een wiedeg de effectiviteit van een eerdere toepassing 
met venzar of frontier teniet? 
Vaak wordt gezegd dat mechanisch wieden de werking van alle toegepaste wortelgewassen 
teniet zou doen. We hebben nu verschillende jaren proeven gedaan met gecombineerde 
onkruidbestrijding, waarbij we de chemische onkruidbestrijding van FAR 3 of 4 vervangen 
hebben door een mechanische doorgang (wiedeg of schoffel). Als het jaar gunstig is voor 
vroege kieming van onkruid, dan kunnen we soms zonder een laatste wortelherbicide (bv. 
Frontier of Venzar) aan het einde van de onkruidbestrijding. Anderzijds, de laatste jaren wa-
ren gunstiger voor het laat opkomen van onkruid en in dat geval hebben wij geconstateerd 
dat een laatste behandeling met een wortelherbicide na de mechanische doorgangen nuttig 
is, zolang deze niet te laat wordt uitgevoerd. Een mechanische doorgang na deze laatste 
wortelherbicide is nuttig als er nieuwe onkruiden verschijnen, en zal efficiënter zijn dan een 
chemische behandeling die de onkruiden onder de bietenbladeren niet zal bereiken vanwe-
ge de gevorderde bodembedekking. 
 

Is een vooropkomstbehandeling altijd raadzaam en indien ja, in welke gevallen? Wel-
ke producten moeten er gebruikt worden? 
Helemaal niet, in de meeste gevallen is vooropkomst niet essentieel of zelfs niet aanbevolen. 
Het is zeker niet aan te raden bij droog weer. Het is beter om herbiciden in kleinere, herhaal-
de dosissen na opkomst toe te passen. Als u een veld hebt met een sterke aanwezigheid van 
schermbloemigen (hondspeterselie en gevlekte scheerling) dan zal een vooropkomstbehan-
deling met een product dat quinmerac bevat (Kezuro, Goltix Queen) waarschijnlijk helpen. 
Bij het Conviso Smart systeem is vooropkomst in ieder geval niet nodig. 
 

Kunt u verduidelijken tot welke familie Kezuro behoort? Is het een nieuw product om 
Betanal te vervangen? 
Kezuro is een combinatie van metamitron ("Goltix") en quinmerac. Het is een herbicide met 
hoofdzakelijk een wortelwerking (metamitron werkt ook gedeeltelijk via het blad). Het ver-
vangt Betanal niet, dat een bladherbicide is. 
 

Zal het verdwijnen van Betanal en Frontier zich ook een probleem vormen in het Con-
viso Smart systeem? 
Het Conviso Smart systeem is gebaseerd op een mengsel van het herbicide Conviso One en 
één (of meerdere) herbiciden met een ander werkingsmechanisme. Fenmedifam ("Betanal") 
is een ideale partner bij de eerste behandeling. Ook ethofumesaat ('Tramat') kan worden 
gebruikt, maar dit is geen ideale vervanging. Dimethenamide-P ("Frontier") wordt gebruikt 
tijdens de tweede behandeling. Het verlies van deze twee stoffen verzwakt de strategie zo-
wel wat betreft de doeltreffendheid als de beheersing van resistentie tegen ALS-herbiciden, 
maar verzwakt ook het klassieke FAR-systeem. 
 

Hoe zit het met toekomstige schieters van bieten van Smart Conviso rassen? 
Als u Conviso Smart bieten zaait, moet u heel voorzichtig zijn en bieten die schieters vormen 
op tijd, en regelmatig, verwijderen voordat ze bloeien. Het Conviso Smart systeem is mo-
menteel interessant voor percelen waarop door het verleden een sterke aanwezigheid van 
schieters zichtbaar is. Maar op de dag dat een Conviso Smart biet zaad produceert, stort dit 
systeem in omdat deze schieters niet langer bestreden kunnen worden met ALS-herbiciden. 
Daarom moet je voorzichtig zijn met schieters in de bietenteelt, maar ook in de volgende 
culturen (granen, ...) waar hergroei zou kunnen optreden. Bij hergroei in deze gewassen,  
moeten ze handmatig of met een niet-ALS herbicide verwijderd worden om ze te vernieti-
gen. 
 

Is het beter om te ploegen na Conviso One toepassingen voor de inzaai van tarwe? 
Nee, graangewassen kunnen zonder probleem worden ingezaaid in een niet geploegd sys-
teem na met Conviso One behandelde bieten. Hetzelfde geldt niet voor aardappelen en vlas, 
waar ploegen zeker aanbevolen is. U kunt Phytoweb raadplegen voor meer informatie. 
Het is belangrijk om op te merken dat u in een graangewas zonder grondbewerking zeer 
voorzichtig moet zijn met de hergroei van "Smart" bieten en deze moet verwijderen met 
herbiciden met een niet-ALS werkingsmechanisme! 
 

Zou de invoering van lokale bespuitingen (rijbespuiting, spot spraying), in combina-
tie met mechanische onkruidbestrijding, het mogelijk maken bepaalde werkzame 
stoffen (herbiciden) te "sparen"? 
Dit zijn zeer interessante technieken om de hoeveelheden herbiciden in gewassen te beper-
ken. De behandeling in de rij met een dop boven elke rij bestaat. Sommige fabrikanten tes-
ten deze systemen over zeer grote breedtes (30 m) en blijven toch doeltreffend en nauwkeu-
rig. Er moet zeer laag op de rij worden gespoten, wat goed werkt bij kleine breedtes of op 
zeer vlakke percelen. 
 

Heeft het zin om eind augustus, de melganzenvoet uit te trekken op een redelijk be-
smet perceel (eerder was dit niet mogelijk omdat het te droog was en er geen on-
kruidplukker op basis van banden beschikbaar was)? 
Het zo laat verwijderen van melganzenvoet van meer dan 1,5 m hoog kan nuttig zijn om het 
effect op de opbrengst voor het gewas te beperken. Vaak zijn er op dat moment al veel le-
vensvatbare zaden gevormd en hebben ze zich reeds verspreid over het veld. In 2022 was de 
grond zodanig droog dat een interventie met een onkruidplukker in augustus moeilijk was 
en de melganzenvoet niet ontworteld konden worden. Het is beter om eerder in te grijpen. 
 

Is het beter om ’s ochtends of om 22.00 uur te wieden? -Hoe zit het met lage volumes, 
hoeveel l/ha voor een ideale onkruidbestrijding? In uw proeven, hoeveel l/ha wordt er 
gebruikt? 
De huidmondjes van de planten gaan open bij toenemende hygrometrie en bij hoge hygro-
metrie wordt ook de cuticula dunner, waardoor de herbiciden beter kunnen doordringen. Als 
de behandelingen onder deze omstandigheden worden uitgevoerd, zullen ze effectief zijn. 
In het algemeen komen deze omstandigheden vaker voor in de vroege ochtend. 

Met het gebruik van 75 en 90% driftreducerende doppen is een watervolume van 200 liter 
aanbevolen. Het KBIVB gebruikt 90% driftreducerende doppen in de proeven met een vo-
lume van 250 à 300 liter water. 
 

Wat gebruik ik om mijn 20m bufferzone in Conviso One te behandelen? Hoe behandel 
ik mijn bufferzone van 30m (in het kader van Spyrale)? 
De bufferzones op de etiketten van de producten maken deel uit van hun goedkeuring. Als u 
voor deze producten kiest, moet u de bufferzones respecteren. Vergeet niet dat ook regiona-
le bufferzones (bv. waterlopen) gerespecteerd moeten worden. 
 

Wat is de doeltreffendheid bij een toepassing met 75-90% driftreductie? 
Sinds 1 januari 2023 zijn bespuitingen met (minimaal) 70% driftreductie verplicht in Vlaande-
ren, minimaal 50% in Wallonië. Vanaf 2026 legt Vlaanderen een driftreductie van 90% op. 
Het is vooral bij de bestrijding van kleine onkruiden dat er problemen op vlak van efficiëntie 
kunnen ontstaan door over te schakelen op 75 of 90% driftreductie. Om een goed sproei-
beeld en dus een goede dekking van het product te verkrijgen, vereisen deze doppen meest-
al een voldoende hoge druk (soms 5-6 bar) en bijgevolg een verhoogd volume. 
Uit proeven in 2019 is gebleken dat voor doppen van 75% of 90% driftreductie een efficiën-
tie van minder dan 80% werd teruggevonden bij 2 bar, maar een efficiëntie van 95% bij 5 
bar. Deze conclusies gelden voor spuitmengsels van 180 en 250 liter. Het belangrijkste is om 
de juiste druk te gebruiken. 

Heeft u ooit een verschil getest tussen doppen op 50 cm en 25 cm afstand op de effec-
tiviteit van behandelingen?  
In al onze proeven is de afstand tussen de doppen 45 cm om micropercelen van 2,7 m te 
bespuiten. We hebben nog geen proeven uitgevoerd met verschillende afstanden tussen de 
doppen. 
 

Moet men behandelen als de bladeren plat op de grond liggen door droogte? 
Als u wilt behandelen, is het belangrijk dat er voldoende relatieve vochtigheid is. Als de bla-
deren op de grond liggen, zijn de bieten niet in staat het product op te nemen. In dit geval is 
het beter een paar dagen te wachten tot de omstandigheden beter zijn. Verschillende blad-
ziekten zoals cercospora hebben vocht nodig voor hun verspreiding. In deze periode zal dus 
de ontwikkeling van deze ziekte trager zijn. 
 

Voor het opslaan van koolstof in de bodem wordt niet ploegen aanbevolen. Voor cer-
cospora en vergelingsziekte daarentegen wordt er juist wel aanbevolen te ploegen? 
Het is waar dat sommige teelttechnieken elkaar tegenspreken, afhankelijk van het doel dat je 
wilt bereiken. Het is inderdaad interessant om te ploegen in de context van cercospora en 
vergelingsziekte aangezien de bieten die op het veld blijven liggen na de rooi een bron van 
infectie kunnen zijn voor het volgende seizoen. 
 

Onkruidbestrijding 
 
 
Safari: wordt het product van de markt gehaald? Zoals Bonalan? 
Triflusulfuron-methyl, de werkzame stof in Safari, wordt binnenkort op Europees niveau her-
zien. Deze stof heeft niet echt een goed profiel. Er wordt verwacht dat deze stof niet zal ver-
lengd worden en dus in de komende jaren niet meer gebruikt kan worden, hoewel er op dit 
ogenblik nog geen beslissing bekend is. In ieder geval zal de stof nog beschikbaar zijn voor 
2023 en 2024. Safari is het enige systemische herbicide dat we in het FAR-systeem hebben 
voor bieten, maar ook voor cichorei. 
 

Doet u onderzoek naar een terugtrekking van bonalan binnen de cichoreiteelt? 
Het besluit om benfluralin (het actieve bestanddeel van Bonalan) uit de handel te nemen is 
pas enkele weken geleden genomen. Hoewel de data nog niet bekend zijn, is het gebruik 
van Bonalan door cichoreitelers verzekerd voor 2023 en 2024. Voor de volgende jaren zal het 
gebruik van Bonalan alleen mogelijk zijn indien wij voor 2025 en de daaropvolgende jaren 
een noodtoelating krijgen. Er worden proeven uitgevoerd met partners binnen « PVBC cicho-
rei » om oplossingen te vinden voor deze terugtrekking. 
 

Testen jullie het inwerken van producten vóór het zaaien, zoals Kezuro of quinmerac? 
Quinmerac wordt gecombineerd met metamitron (Kezuro, Gotix Queen) of dimethenamide-
P (Tanaris). Alleen de combinatie met metamitron is toegestaan in vooropkomst. Quinmerac 
is interessant op schermbloemigen, maar is gevoelig voor gebrek aan bodemvocht.  
Wij hebben Kezuro/Goltix Queen getest in vooropkomst en na-opkomst, de twee erkende 
toepassingsmethodes voor dit product. Wij hebben het product niet getest bij een inwerking 
voor de zaai. 
 

Doet onkruidbestrijding met een wiedeg de effectiviteit van een eerdere toepassing 
met venzar of frontier teniet? 
Vaak wordt gezegd dat mechanisch wieden de werking van alle toegepaste wortelgewassen 
teniet zou doen. We hebben nu verschillende jaren proeven gedaan met gecombineerde 
onkruidbestrijding, waarbij we de chemische onkruidbestrijding van FAR 3 of 4 vervangen 
hebben door een mechanische doorgang (wiedeg of schoffel). Als het jaar gunstig is voor 
vroege kieming van onkruid, dan kunnen we soms zonder een laatste wortelherbicide (bv. 
Frontier of Venzar) aan het einde van de onkruidbestrijding. Anderzijds, de laatste jaren wa-
ren gunstiger voor het laat opkomen van onkruid en in dat geval hebben wij geconstateerd 
dat een laatste behandeling met een wortelherbicide na de mechanische doorgangen nuttig 
is, zolang deze niet te laat wordt uitgevoerd. Een mechanische doorgang na deze laatste 
wortelherbicide is nuttig als er nieuwe onkruiden verschijnen, en zal efficiënter zijn dan een 
chemische behandeling die de onkruiden onder de bietenbladeren niet zal bereiken vanwe-
ge de gevorderde bodembedekking. 
 

Is een vooropkomstbehandeling altijd raadzaam en indien ja, in welke gevallen? Wel-
ke producten moeten er gebruikt worden? 
Helemaal niet, in de meeste gevallen is vooropkomst niet essentieel of zelfs niet aanbevolen. 
Het is zeker niet aan te raden bij droog weer. Het is beter om herbiciden in kleinere, herhaal-
de dosissen na opkomst toe te passen. Als u een veld hebt met een sterke aanwezigheid van 
schermbloemigen (hondspeterselie en gevlekte scheerling) dan zal een vooropkomstbehan-
deling met een product dat quinmerac bevat (Kezuro, Goltix Queen) waarschijnlijk helpen. 
Bij het Conviso Smart systeem is vooropkomst in ieder geval niet nodig. 
 

Kunt u verduidelijken tot welke familie Kezuro behoort? Is het een nieuw product om 
Betanal te vervangen? 
Kezuro is een combinatie van metamitron ("Goltix") en quinmerac. Het is een herbicide met 
hoofdzakelijk een wortelwerking (metamitron werkt ook gedeeltelijk via het blad). Het ver-
vangt Betanal niet, dat een bladherbicide is. 
 

Zal het verdwijnen van Betanal en Frontier zich ook een probleem vormen in het Con-
viso Smart systeem? 
Het Conviso Smart systeem is gebaseerd op een mengsel van het herbicide Conviso One en 
één (of meerdere) herbiciden met een ander werkingsmechanisme. Fenmedifam ("Betanal") 
is een ideale partner bij de eerste behandeling. Ook ethofumesaat ('Tramat') kan worden 
gebruikt, maar dit is geen ideale vervanging. Dimethenamide-P ("Frontier") wordt gebruikt 
tijdens de tweede behandeling. Het verlies van deze twee stoffen verzwakt de strategie zo-
wel wat betreft de doeltreffendheid als de beheersing van resistentie tegen ALS-herbiciden, 
maar verzwakt ook het klassieke FAR-systeem. 
 

Hoe zit het met toekomstige schieters van bieten van Smart Conviso rassen? 
Als u Conviso Smart bieten zaait, moet u heel voorzichtig zijn en bieten die schieters vormen 
op tijd, en regelmatig, verwijderen voordat ze bloeien. Het Conviso Smart systeem is mo-
menteel interessant voor percelen waarop door het verleden een sterke aanwezigheid van 
schieters zichtbaar is. Maar op de dag dat een Conviso Smart biet zaad produceert, stort dit 
systeem in omdat deze schieters niet langer bestreden kunnen worden met ALS-herbiciden. 
Daarom moet je voorzichtig zijn met schieters in de bietenteelt, maar ook in de volgende 
culturen (granen, ...) waar hergroei zou kunnen optreden. Bij hergroei in deze gewassen,  
moeten ze handmatig of met een niet-ALS herbicide verwijderd worden om ze te vernieti-
gen. 
 

Is het beter om te ploegen na Conviso One toepassingen voor de inzaai van tarwe? 
Nee, graangewassen kunnen zonder probleem worden ingezaaid in een niet geploegd sys-
teem na met Conviso One behandelde bieten. Hetzelfde geldt niet voor aardappelen en vlas, 
waar ploegen zeker aanbevolen is. U kunt Phytoweb raadplegen voor meer informatie. 
Het is belangrijk om op te merken dat u in een graangewas zonder grondbewerking zeer 
voorzichtig moet zijn met de hergroei van "Smart" bieten en deze moet verwijderen met 
herbiciden met een niet-ALS werkingsmechanisme! 
 

Zou de invoering van lokale bespuitingen (rijbespuiting, spot spraying), in combina-
tie met mechanische onkruidbestrijding, het mogelijk maken bepaalde werkzame 
stoffen (herbiciden) te "sparen"? 
Dit zijn zeer interessante technieken om de hoeveelheden herbiciden in gewassen te beper-
ken. De behandeling in de rij met een dop boven elke rij bestaat. Sommige fabrikanten tes-
ten deze systemen over zeer grote breedtes (30 m) en blijven toch doeltreffend en nauwkeu-
rig. Er moet zeer laag op de rij worden gespoten, wat goed werkt bij kleine breedtes of op 
zeer vlakke percelen. 
 

Heeft het zin om eind augustus, de melganzenvoet uit te trekken op een redelijk be-
smet perceel (eerder was dit niet mogelijk omdat het te droog was en er geen on-
kruidplukker op basis van banden beschikbaar was)? 
Het zo laat verwijderen van melganzenvoet van meer dan 1,5 m hoog kan nuttig zijn om het 
effect op de opbrengst voor het gewas te beperken. Vaak zijn er op dat moment al veel le-
vensvatbare zaden gevormd en hebben ze zich reeds verspreid over het veld. In 2022 was de 
grond zodanig droog dat een interventie met een onkruidplukker in augustus moeilijk was 
en de melganzenvoet niet ontworteld konden worden. Het is beter om eerder in te grijpen. 
 

Is het beter om ’s ochtends of om 22.00 uur te wieden? -Hoe zit het met lage volumes, 
hoeveel l/ha voor een ideale onkruidbestrijding? In uw proeven, hoeveel l/ha wordt er 
gebruikt? 
De huidmondjes van de planten gaan open bij toenemende hygrometrie en bij hoge hygro-
metrie wordt ook de cuticula dunner, waardoor de herbiciden beter kunnen doordringen. Als 
de behandelingen onder deze omstandigheden worden uitgevoerd, zullen ze effectief zijn. 
In het algemeen komen deze omstandigheden vaker voor in de vroege ochtend. 

Met het gebruik van 75 en 90% driftreducerende doppen is een watervolume van 200 liter 
aanbevolen. Het KBIVB gebruikt 90% driftreducerende doppen in de proeven met een vo-
lume van 250 à 300 liter water. 
 

Wat gebruik ik om mijn 20m bufferzone in Conviso One te behandelen? Hoe behandel 
ik mijn bufferzone van 30m (in het kader van Spyrale)? 
De bufferzones op de etiketten van de producten maken deel uit van hun goedkeuring. Als u 
voor deze producten kiest, moet u de bufferzones respecteren. Vergeet niet dat ook regiona-
le bufferzones (bv. waterlopen) gerespecteerd moeten worden. 
 

Wat is de doeltreffendheid bij een toepassing met 75-90% driftreductie? 
Sinds 1 januari 2023 zijn bespuitingen met (minimaal) 70% driftreductie verplicht in Vlaande-
ren, minimaal 50% in Wallonië. Vanaf 2026 legt Vlaanderen een driftreductie van 90% op. 
Het is vooral bij de bestrijding van kleine onkruiden dat er problemen op vlak van efficiëntie 
kunnen ontstaan door over te schakelen op 75 of 90% driftreductie. Om een goed sproei-
beeld en dus een goede dekking van het product te verkrijgen, vereisen deze doppen meest-
al een voldoende hoge druk (soms 5-6 bar) en bijgevolg een verhoogd volume. 
Uit proeven in 2019 is gebleken dat voor doppen van 75% of 90% driftreductie een efficiën-
tie van minder dan 80% werd teruggevonden bij 2 bar, maar een efficiëntie van 95% bij 5 
bar. Deze conclusies gelden voor spuitmengsels van 180 en 250 liter. Het belangrijkste is om 
de juiste druk te gebruiken. 
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Centium® 360 CS
Herbicide

• De basis van de onkruidbestrijding in bieten: 
zowel in vooropkomst als voor de nawerking

• Sterke bodemwerking
• Propere bietenvelden
• De selectiefste clomazone met de breedste erkenning
FMC, FMC logo en Centium®  (erkenningsnummer 8925P/B) zijn handelsmerken van FMC Corporation

PRODUCT VOOR PROFESSIONELEN: SPRING VOORZICHTIG OM MET GEWASBESCHERMINGSMIDDELEN, 
LEES HET ETIKET EN DE INFORMATIE OVER HET PRODUCT VOORALEER U HET GEBRUIKT

Vergisting biedt uitkomst voor niet-verwerkbare bieten
De campagne van 2022/2023 kreeg na november een 
onverwachte wending. Eerst een vorstprik met lokale 
temperaturen tot 10°C, meteen gevolgd door een snelle 
dooi oplopend tot +17°C. Zowel landbouwer als suiker
fabrieken werden geconfronteerd met een ongeziene 
hoeveelheid bieten die nog niet gerooid waren of al in 
de hoop lagen en die snel aan industriële kwaliteit 
afnamen. Snel schakelen was de boodschap, zoveel 
mogelijk bieten verwerken in de suikerfabrieken het 
hoofddoel. 

De bieten die niet verwerkt konden worden in de suikerfabriek, 
degraderen zo snel dat een alternatieve verwerking nodig is. Ze zijn 
immers broeihaarden van bladluizen en andere ziekten en plagen. En 
vooral de bladluizen vormen een waar economisch probleem. Zij 
brengen de vergelingsziekte over op 
de bieten, die hierdoor rende ments-
verliezen lijden zowel in tonnage als 
in suiker gehalte. Daarnaast ver-
mindert eveneens de industriële 
kwaliteit van de biet na aantasting 
door de vergelings ziekte, waar door 
ze moeilijker verwerk baar wordt.

Het is dus aangewezen de bieten 
in de hopen op de wend akker zo 
snel mogelijk af te voeren. De 
vergisting kan uit komst bieden. 
Volgens de wel bekende afval-
hiërarchie valt ver gisting 
onder recyclage waarbij 
organische afval stromen 
worden omgezet in biogas 
en/of stroom.

Hoe werkt een vergistingsinstallatie?
De biogassector telt ongeveer 130 installaties in Vlaanderen en zo’n 50-
tal in Wallonië. Dit zijn installaties van verschillende grootte die zowel 
plantaardige en/of dierlijke reststromen vergisten en als eindproduct 
biogas of stroom leveren.

In een vergistingsreactor worden organische reststromen (afval van 
plantaardige of dierlijke oorsprong) door verschillende bacteriën in 
afwezigheid van lucht afgebroken. Bij deze afbraak wordt biogas 
geproduceerd door methaan producerende bacteriën. Het biogas kan 
soms direct in het gasnet geïnjecteerd worden, maar het overgrote deel 
van de vergistingsinstallaties in België zet door warmte-krachtkoppeling 
het biogas om in stroom die op het net wordt gezet.

Een ander bijproduct van een vergistingsinstallatie is het digestaat, dat 
soms wordt gescheiden in een dunne en dikke fractie. De dunne fractie 
vindt haar weg naar het land, waar het uitgereden wordt als meststof. 
De dikke fractie daarentegen is rijk aan droge stof en een waardevolle 
grondstof voor de verrijking van compost.

Het biogaspotentieel van suikerbieten
In de reactoren kunnen mest, energiegewassen, oogstresten, afval-
stromen van de voedings- en agro-industrie, gft, restafval en berm-
maaisel vergist worden. Elk van deze organische afvalstromen heeft een 
biogaspotentieel. 

Zo heeft de suikerbiet, die deze campagne niet meer verwerkt wordt 
door de suikerindustrie, een biogaspotentieel van 150 m3/ton. Laten we 
de suikerbieten vergelijken met andere reststromen. Varkens- en 
rundergier hebben een biogaspotentieel van minder dan 50 m3/ton, 
terwijl restafval van huishoudens een biogaspotentieel heeft 
gelijkaardig aan dat van suikerbieten. Glycerine is een gewilde 
reststroom met een biogaspotentieel van 700 m3/ton. 

Charlotte Van Rumst, product manager van Orinso, handelt in 
reststromen voor vergistingsinstallaties. “Deze bacteriën gedijen het 
best met een uitgebalanceerd ‘dieet’ over een langere periode. Vandaar 
dat de grote hoeveelheid suikerbieten, die nu beschikbaar is, goed 
gevaloriseerd kan worden. Toch zijn er aan deze suikerbieten ook wat 
knelpunten verbonden, met name door het continue kwaliteitsverlies 
dat de bieten ondergaan eenmaal geoogst. De suikerbieten, die nu op 
de hopen liggen, zijn moeilijk te bewaren. Andere reststromen zijn niet 
of minder vergankelijk. Anderzijds is ook het transport erg kostelijk. En 
dus moet steeds de afweging gemaakt worden waar het veld zich 
bevindt ten opzichte van de vergistingsinstallatie om deze kost zoveel 
mogelijk te drukken en vergisting rendabel te houden”.

 “Bovendien: hoe rotter de bieten, hoe lager het biogaspotentieel. Dat 
drukt dus natuurlijk ook in toenemende mate de prijs die een vergister 
voor deze reststroom wil betalen”, aldus Van Rumst. “Als de suikerbieten 
in te sterke mate rot zijn geworden en als de vervoersafstand te lang is, 
dan is vergisting ook geen oplossing meer”, vervolgt ze. ▶

Te grof gemalen bieten.



11BIOVERGISTING

▶ 
Het vergistingsproces
AM Power werd opgericht in 2012 
en is een vergistingsinstallatie die 
enkel plantaardige reststromen ver-
werkt in Pittem. Op jaarbasis 
verwerkt AM Power 180 000 ton 
afval en voorziet ze 14 000 huis-
houdens van stroom.

Stefaan Delabie, eigenaar van AM 
Power, schetst wat er gebeurt met 
de bieten die worden ontvangen op 
de verwerkingssite. “Wij kunnen geen hele bieten ontvangen, omdat wij niet het materieel hebben om te 
verkleinen. Daarom nemen wij suikerbieten af van een handelaar, die deze suikerbieten gemalen aanlevert bij 
ons. Grote brokken van een organische reststroom worden namelijk niet goed afgebroken door de bacteriën in 
onze vijf reactoren”. 

AM Power beschikt over stockagecapaciteit en kan de verhakselde suikerbieten enige tijd opslaan op de eigen 
site. Met een bulldozer worden deze bieten in de mengput geladen samen met andere te vergisten reststromen. 
In de mengput vindt spontaan hydrolyse plaats, ook wel voorverzuring genoemd. Ronnie, de voorman van AM 
Power, verduidelijkt dat tot 20% suikerbieten in het dieet kan worden ingemengd. “Nu is dat zo’n 5%, omdat de 
aanvoertijd, de beschikbaarheid en het transport van deze reststroom beperkend zijn. Belangrijk is ook dat de 
suikerbieten minder dan 5% grondtarra bevatten. Anders loopt het vergistingsproces niet optimaal”. Er zijn dus 
verschillende factoren waar rekening moet mee gehouden worden om suikerbieten te voeren aan de vergister.

“We nemen iedere week een analyse van de reactoren en sturen hierop de reststromen die we aanvoeren”, legt 
Ronnie verder uit. “Belangrijk is om minder dan 10% variatie op de vergistingsbrij te hebben met een droge 
stofgehalte van 20 tot 22% voor optimale vergisting door de bacteriën”.

Zijn er nog alternatieve verwerkings mogelijkheden?
Een andere valabele mogelijkheid voor verwerking van deze suikerbieten op hoop is de compostering. Koen 
Willekens van het ILVO bevestigt dit. “Suikerbieten zijn rijk aan suiker en kunnen na verhakselen met andere 
organische stromen rijk in structuur (bruine materialen) gemengd worden voor compostering”. Deze 
verwerkingsmethode heeft een andere kost dan de vergisting. Er moet dus afgewogen worden welke verwerking 
het meest geschikt is. Dit hangt af van de staat van de bieten, de afstand en de specificiteit van de verwerkers 

(verkleinen op site, opslag-
mogelijkheid…).

Er zijn dus verschillende ver-
werkings mogelijkheden voor de 
suiker  bieten. Elke dag dat deze 
suiker bieten nog in de hoop liggen, 
boeten ze steeds verder aan 
kwaliteit in. Belangrijk is om de 
bieten op de hoop zo snel mogelijk 
af te voeren van het veld om 
contaminatie van de volgende teelt 
door deze bieten te voorkomen. 
Wacht dus niet te lang, is de 
boodschap. ■

Meer opbrengst, betere kwaliteit

Tegen aardappelmoeheid-aaltjes  

Ook in wortelen, tegen aaltjes

Gebruiksvriendelijk en snel

Ged. merk Bayer Group - Gebruik gewasbeschermingsmiddelen veilig. Lees vóór gebruik 
eerst het etiket en de productinformatie. Voor verdere productinformatie met inbegrip van 
gevaarzinnen en symbolen, raadpleeg www.fytoweb.be

www.cropscience.bayer.be

Bescherm uw kapitaal 
tegen bodemmoeheid
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De vergistingsinstallatie van AM Power.

In Duitsland worden er al lang bieten vergist. Hier een installatie om bieten te ontaarden en nadien 
steenvrij te maken.

Bieten voldoende verkleind voor goede vergisting.
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SUIKERMARKT

VARIA SUIKER

EU: 600 euro/ton grotendeels gepasseerd 
De suikerprijzen in de Europese Unie zijn blijven stijgen. 
In het productiegebied (België, Frankrijk, Nederland en 
Duitsland) zijn de verkoopprijzen voor suiker in decem
ber ruimschoots de grens van 600 euro/ton gepasseerd. 
Op de wereldmarkt lijken de prijzen zich momenteel te 
stabiliseren rond 520 euro/ton.

Het prijsobservatorium heeft de gemiddelde verkoopprijs van suiker in 
december in de EU bekendgemaakt. Het gaat om verkopen op basis van 
langetermijncontracten en af fabriek (zonder transportkosten). In ver-
gelijking met vorige maand is de suikerprijs met 33 euro/ton gestegen 
tot 655 euro/ton witte suiker (EU-gemiddelde) in december 2022.

De prijzen worden opgedreven door de hoge prijzen op de wereldmarkt 
en vooral door het beperkte aanbod. De Europese suikervoorraden zijn 
laag en de oogst is in sommige landen zoals Frankrijk en Duitsland meer 
dan versnipperd na vorstschade aan het einde van de campagne en een 
algemene daling van de bietenaanplant.

De prijzen verschillen sterk per regio binnen de EU, maar zijn overal 

sterk gestegen. De verschillen tussen de regio's zijn iets kleiner gewor-
den, maar blijven groot: 183 euro per ton tussen Noord- en Zuid-Europa.
De ontwikkeling per regio is als volgt:
- Noord- en Oost-Europa: 662 €/t (619 €/t in november 2022) ;
- West-Europa (FR, BE, NL, DE): 624 euro/ton (588 euro/ton in novem-

ber 2022);
- Middellandse-Zeegebied: 845 euro/ton (815 euro/ton in november 

2022).

Ook de spotprijzen stijgen. Zij moeten met voorzichtigheid worden ver-
geleken met de door de Commissie gemelde prijzen, aangezien het om 
kleine hoeveelheden gaat en de vervoerskosten zijn inbegrepen.

Volgens Platts blijven de spotprijzen voor de eerste week van februari 
zeer hoog en zijn ze zelfs gestegen ten opzichte van de vorige maand, 
vooral in onze regio: 
- West-Europa - geleverd tegen 1,128 €/t ;
- Middellandse-Zeegebied Europa - geleverd tegen 1,105 €/t ;
- Verenigd Koninkrijk - geleverd tegen 1.050 €/t ;
- Frankrijk - geleverd tegen 1.150 €/t. ■

Wereldmarkt: stabilisatie voor 
een val?
Suikerfutures verzwakken nu we de huidige periode achter 
ons laten, omdat analisten een terugkeer naar wereld wijde 
overschotten voorspellen na verwachte productie ver
hogingen bij 's werelds belangrijkste suikerproducenten.

Brazilië zal India naar verwachting in 2023/24 inhalen als 's werelds 
grootste suikerproducent, aangezien de verwachte suikerrietoogst voor 
de komende seizoenen overvloedig is (naar verwachting een stijging 
met ongeveer 6%). Bovendien zal Brazilië minder rietsuiker verwerken 
tot ethanol, waardoor er meer suiker beschikbaar komt. Ook voor 
Thailand en Pakistan worden uitstekende oogsten verwacht. 

India daarentegen verlicht de druk op de markt enigszins, aangezien de 
autoriteiten voorlopig geen nieuwe exporten aankondigen en de rege-
ring de ethanolproductie steunt door de ethanol-in-benzine-eis in 11 
van de 29 deelstaten op te trekken tot 20%. Als het objectief behaald 
wordt, zal zich dit vertalen in 4,5 Mt minder suiker.

Op korte termijn blijven de wereldprijzen boven de 500 euro per ton, 
wat nog steeds ruim boven het gemiddelde van 385 euro per ton van de 
afgelopen vijf jaar ligt. ■

Zwitserland : suikerproductie stijgt tot 225.000 ton
Schweizer Zucker AG heeft 20% meer suikerbieten verwerkt dan in de voorbije campagne. Dit is een bovengemid-
deld volume en in lijn met 2019. De twee suikerfabrieken van het land (Aarberg en Frauenfeld) produceerden 
225.000 ton suiker, waarvan 14.000 ton biologische suiker. 

De gemiddelde opbrengst van conventionele bieten in Zwitserland bedroeg ongeveer 86 ton per hectare, wat een 
stuk hoger is dan het rendement van de campagne 2021. Het suikergehalte daarentegen is sterk gedaald van 17,6% 
naar 15,1%. Dit resulteert in een aangepast rendement van 11,3 t/ha, tegenover 10,1 t/ha het voorbije jaar. ■

Südzucker optimistisch : goede resultaten voor suiker en pizza’s
Eind januari kondigde Südzucker een omzetstijging aan, vooral dankzij suiker en diepvriespizza’s. 
Meer dan de helft van het bedrijfsresultaat werd gegenereerd door de succesvolle suikeractiviteiten, die 
de neerwaartse trend in de fruit- en zetmeeldivisies ruimschoots compenseerden. Deze laatste had te 
lijden onder hogere kosten, vooral voor grondstoffen en energie. Ook in de sector diepvriespizza’s en 
-deegwaren heeft Südzucker de stijgende verpakkingskosten moeten dragen.

Uiteindelijk heeft Südzucker 170 miljoen euro verdiend, tegenover 42 miljoen euro in hetzelfde kwartaal 
van het voorgaande jaar. Südzucker verwacht voor het boekjaar 2022/23 een bedrijfsresultaat tussen 530 
en 630 miljoen euro, tegenover 332 miljoen euro vorig jaar. Südzucker is optimistisch omdat de suiker-
prijzen op de wereldmarkt hoog blijven en de suikerproductie in Europa naar verwachting zal dalen. ■

Registreer uw percelen voor 30 april 2023 en profiteer van:

	■ 50 % korting op alle KWS rassen in geval van herzaai

	■ Nieuwe functie: markeer uw percelen in een klik

	■ Enkel beschikbaar in myKWS en myKWS app

 Registreer u op:

	■ www.beetseedservice-be.com of

	■ myKWS App

50 % korting bij herzaai!

BEET SEED SERVICE

www.kws.com/be/nl
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